
Numărul 

4 
1Jacă evenimentelor {i se permite o tfesfăşurare {i6eră, 

ek progresează tfin rău tn mai rău. 
(Consecinţa a 4 -a la Legea_ lui Murphy} 

1995 
LEI 200 n1vars 
E9

SOCIAŢIA GENERALĂ ■ n 
A INGINERILOR I 
DIN ROMÂNIA in1r11 

BILUNAR DE OPINIE ŞI INFORMARE PROFESIONALĂ * AN 6 * NR 4 (98) * 16 - 28 FEBRUARIE 1995 _ 

'lln mare pas spre . ~ integrarea europeana 
a1(pm4niei 

fncepând cu 1 februarie 1995, România are u11 11ou srar11r 
european: la aceastl/ dat//, calificat// de mulJi (pe drept cuvâlll) 
drept "istorică", a intrat în vigoare Acordul de asociere a Jării 
noastre la Uniunea Europeană. 

Acest nou şi important pas al României în sensul acceptdrii 
sale de către comunitatea europeană este, fără îndoială, onorant 
şi deschizător de mari perspective. Dar noul stat11t astfel dobândit 
este unul care şi obligd: de acum încolo, practic toate segmentele 
societăJii vor avea de jucat câte un rol (presupunând, evident, şi 
an11mite sacrificii) fn l11ngul şi dificilul efort de illlegrare europea11ă. 
fncepând, fără îndoială, c11 Parlamentul, de la care se aşteaptă 
legi conforme cu normele europene fn materie, şi cu Guvernul, 
chemat să pună aceste legi fn practic/1 tot într-o manieră 

"europeană", eforturile solicitate de angajamentul european 
implicat de semnarea şi intrarea în vigoare a acestui acord nu se 
limitează la nivelele superioare ale societăJii. Dimpotrivă: dacă 
până ac11m au avut cuvân111I fn special politicienii şi diplomaJii, de 
acum încolo balanJa răspunderii se va înclina tot mai mult spre 
oamenii de afaceri, spre manageri şi specialişti. Iar ceea ce se 
aşteaptă de la aceştia este uşor de formulat, dar extrem de dificil 
de realizat: rezolvarea laturii economice a integrbrii. Care 
înseamnă nici mai mult, nici mai puJin decât recuperarea (sau 
măcar reducerea) unui handicap economic legat de mari decalaje 
tehnologice şi manageriale şi reflectat, până la urmd, în raportul 
dintre Produsul Intern Brut pe locuitor din România şi cele din 
Jilrile U.E., raport evaluat în prezent cam la 1/17! 

La sfârşitul lunii ianuarie a avut loc 

Integrarea europeană înseamnă, înainte de toate, adaptarea 
la un sistem economic dominat de legea fundamentală a liberei 
concurenJe. Permeabilizarea granifelor, care ni se pare acum un 
lucru minunat, poate aduce cu sine unele surprize neplăcure. De 
fapt, eco11omia românească este la fel de puJin pregătită pelllrn 
aşa ceva pe cât este de pregătit de însurătoare un copil de grddiniJă. 
O ipotetica aruncare a României în groapa cu lei a pieJei 
occidentale s-ar solda, acum, cu o catastrofă: de la nivelul tehnic 
şi calitativ al prod11selor la publicitate şi maketing şi de la 
respectarea normelor de protecJie a consumatorilor sau a mediului 
până la dificultatea de a pătru11de Îlllr-un sistem de relaJii de afaceri 
consolidat fn timp, toate elementele ce intervin într-o asemenea 
avenţur/1 sunt lecJii pe care încă nu le-am fnvăJat şi realităJi care 
ne depăşesc. 

Şedinţa plenară a 
Consili u lui AGIR 

ing,Sorin Golopenta 
(Continuare în pag. 8) 

În ziua de vineri, 27 ianuarie 
a.c., orele 10.30, la sediul din Calea 
Victoriei 118, s-a reunit, în şedinţa 
plenara, Consiliul Asociaţiei 

Generale a Inginerilor din România. 
în prezenţa a 35 de membri 

ai Consiliului şi a cca 15 invitaţi 

(reprezentanţi ai unor membri 
colectivi sau susţinatori), şedinţa a 
cuprins, conform Ordinii de zi, 
prezentarea a patru documente 
referitoare la activitatea din cadrul 
Asociaţiei, discuţii pe marginea 
acestora, un punct consacrat unor 

· Evaluarea posturilor şi pozitiilor -
pag. 2 
· Program~} de cursuri şi seminarii 
ale AGIR - pag. 4 
· Transferul tehnologic - pag. 5 
· Revoluţia informatică (III) - pag. 6 

măsuri organizatorice şi, după 

pauza, o conferinţa pe tema 
"Societatea informatica" , susţinuta 
de prof.dr.ing.Mircea Petrescu. 

"Darea de seamă privind 
activitatea Biroului Executiv al 
Consiliului AGIR, de la ultima 
şedinţa a consiliului pâna la sfârşitul 
anului 1994" - un document deosebit 
de important şi consistent - va este 
prezentat, sub o forma prescunata, 
în pag.4 a acestui număr al revistei 
noastre. 

Cel de al doilea document 
prezentat- "Proiectul principalelor 
programe de activitate pe anul 
1995" - cuprinde manifestarile 
tehnico-ştiinţifice şi dezbaterile 
tematice coordonate de AGIR şi cele 
propuse de filiale şi societati, 
precum şi programele de cursuri şi 
seminarii prevazute pentru anul de 
învaţamânt 1995 şi aqiunile de 
cooperare internaţionala. Toate 
aceste programe, deşi destul de 
cuprinzatoare, sunt înca susceptibile 
de completari şi îmbunătatiri şi vor 
fi prezentate în numerele noastre 
viitoare (programul de cursuri -

chiar în acest num:tr). 
"Darea de seamă privind 

situatia economico-fin anciară a 
AGIR în anul de gestiune 1994" 
şi" Rapor tul Comisiei de Cenzori 
pe anul 1994" au pus în evidenta 
corectitudine-a operaţiunilor 

contabile efectuate şi în general o 
situaţie buna a finanţelor Asociaţiei, 
care, deşi nu se poate considera 
propriu-zis "bogată" , dispune de o 
baza materiala şi financiara în 
continua dezvoltare, care permite 
desfaşurarea unei activitaţi destul de 
consistente. 

La punctul de pe Ordinea de 
zi intitulat "Măsuri 

organizatorice" a fost discutată o 
singura problema - şi anume, 
aplicarea prevederilor Art.37 
(alin.3) din Statutul AGIR în cazul 
a doi membri ai Biroului (dnii 
Mircea Tiberiu Gruescu şi Iancu 
Lungu) care, în urma absentei 
nemotivate de la majoritatea 
şedinţelor de Birou desfaşurate în 
ultima jumatate de an, au fost 
consideraţi demisionaţi, 

(Continuare în pag. 5) 
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EVALUAREA POSTURILOR 
ŞI POZIŢIILOR -

r 

Poşta !l(ţtlacţiei 
• De la Institutu/" NaJional de Inventică din Iaşi, fn numele 

căruia semnează dl.prof.dr.ing.Boris Plăhteanu. am primit un amplu 
material informativ referitor la participarea românească la saloanele 
de invenJii fn anul 1994 , din care suntem invitaJi s/1 remarcăm ''faptul 
că nu numai inventatorii ieşeni participă şi sunt premiaJi" (o aluzie 
la un material publicat de noi fn nr.1195 ). o problemă inginerească 

fn primul rând, se cuvine să le mulfumim distinşilor profesori, 
ingineri şi inventatori din laşi pelllru frumoasele CUl-'Înte cuprinse în 
scdsoa"a ce fnsoJeşte materialul menfionat. Lor, ca şi tuturor acelor 
entuziaşti care s-au angajat fn dificila sarcină de a scoate la lumină 
potenJialul creator tehnico-ştiinJific românesc, le dorim, din toatd 
inima, mult succes! 

• De ce evaluarea posturilor şi 
pozitiilor? 

În diverse lucrări se tratează 
problema evaluării posturilor. 

Este suficient? 
Urmărind structura 

organizatorică a unei întreprinderi 
industriale vom gisi, de exemplu, 
nrm!.touc.le denumiri: director executiv 
tehnic, director executiv c-omercial,. şef 
serviciu proiectare, şef serviciu financiar, 
şef sec\ie produc{ie, şef birou organizare, 
şef birou salarii, inginer proiectant 
documentatie de construcţie, inginer 
proiectant sisteme organizatorice, inginer 
tehnolog, economist analist financiar, 
economist analist de planificare ş.a.m.d. 

Analizând denumirile de m,ri sus, 
putem să le grupăm astfel: director 
executiv, şef !iierviciu, şef birou. inginer 
proiectant. economist. Aceste denumiri 
sunt posturi. Director executiv tehnic, şef 
serviciu financiar sau inginer proiectant 
documentaţie de construcţie sunt poziţii 
în cadrul posturilor respective. 

Clasificarea în posturi şi poziţii 

uşnrcua mu.nca de elaborare a. 
descrierilor activităţilor, de alegere/ 
impunere a ccrintelor pentru desfăşurarea 
activităţilor şi nu în ultimul rând munca 
de evaluare a activităţilor. 

De aceea, spunem că a evalua 
activităţile dintr-o organizaţie înseamnă 
a evalua posturile şi poziţiile. 

Plecând de la clasificarea în 
posturi şi poziţii vom avea o evaluare "de 
ebo.şare" a posturilor şi o evaluare "de 
finisare" a pozj!iilOL Aceasta conduce fie 
la proiectarea a două sisteme de evaluare 
pentru posturi, respectiv pozitii, fie la 
proiectarea unui singur sistem de 
evaluare, dar cu elemente de apreciere 
suplimentare pentru acurateţea evaluării 
"de finisare" . 

Având în vedere ca metodologia 
de evaluare atât a posturilor, cât ş.i a 
poziţiilor este aceeaşi, pentru uşurarea 
expunerii vom utiliza în continuare numai 
"evaluarea posturilor" 

În reviste de specialitate (inclusiv 
"Univers ingineresc" ) au fost publicate 
materiale despre evaluarea posturilor, 
care au scos în evident.! importanţa 
at.'C'Stei aetivitAti, da:r nu s-a rbpum la o 
:serie de întrebări, cum sunt: 

- ce este evaluarea posturilor? 
- cine face evaluarea posturilor? 
- care sunt metodele de evaluare 

a posturilor? 
- când se face evaluai:ea 

posturilor? 
- cum se face evaluarea 

posturilor? 
- unde se strâng rezultatele 

evaluării posturilor? 
Materialul de faţă nu este 

exhaustiv, ci provoacă la un schimb de 
opinii şi experienţe în domeniu. 

• Ce este evaluarea posturilor1 
Evaluarea posturilor, conform 

definiţiei date de divizia de analizp. a 
activităţilor şi serviciilor industriale din 
Serviciul angajărilor din S.U.A., este 
„antamblul de operatii prin caiţ se 
d.etermină valoarea 11nui post dintr-o 
organiza{ie în f'Ctaţie cu celelalte posturi 
din cadrul acesteia. Ea începe cu analiza 
posturilor, pentru a: ajunge la descrierea 
acestora, şi cuprinde coroborarea 
descrierilor respective cu un sistem de 
criterii proiectate astfel încât sa permita. 
detenninarca valorii relative a posturilor 
sau a grupelor de posturi. Ea implica, dţ 
asemenea, stabilirea unor preţuri în relaţie 
cu aceste criterii. în sensul de a preciza 
salarii minime şi maxime pentru fiecare 
grup de posturi, în funcţie de valoarea lor 
relativa. Ciclul se încheie prin verificarea 
finală a sistemului de salarizare ... 

Funcţiunile evaluării posturilor 
sunt: 

- ajuta la selecţia noilor angajaţi; 

- ofe.ră elemente de orientare în 
transferul şi promovarea personalului; 

- serveşte la -îmbunătăţirea 
relaţiilor dintre angajaţi şi conducere şi 
a satisfacţiei oferite de locul de muncă 
fiecărui angajat în parte. 

Scopul evaluării posturilor este 
stabilirea clasamentului (icrarhiziri.i) 
posturiloL 

• CiAe face evaluarea 
posturilor? 

Specialistul indicat pentru 
evaluarea posturilor este inginerul - şi 

aceasta datorită cel puţin câtorva dintre 
cele zece calităţi pe care Ic are ca mana
ger (vezi "Univers ingineresc" nr.16/ 
1994). 

Dar inginerul no este singm şi nu 
poate fi singur în munca de evaluare a 
posturilor. El face parte dintr-o ecb.ipa de 
evaluatori care include şi alţi specialişti, 
cum sunt: economişti responsabili cu 
personalul şi rela{iile industriale, maiştri 
şi eventual muncitori. Din echipă fac 
parte şi reprezentanţi ai conducerii 
superioare ţi ai sindicatelor din 
organizaţie. 

Prin analogie cu fotbalul. echipa 
de evaluatori va avea un lot lărgit, un lot 
de baza indtts în lotul largit şi un căpitan. 
De regulă, coordonatorul echipei de 
evaluatori face parte din compartimentul 
Organizare (Management) al organizaţiei 
şi este indicat sa. ftc inginer. Membrii 
"lotului de baz:ă" sunt rc~zc:ntanţi ai 
comp;utimentdor 1ebnicc, de producţie, 
comerciale, financiar-contabile şi resurse 
umane. Aceştia au sarcina permanentă de 
a urmări şi îmbunătăţi sistemul de 
evaluare a posturilor şi de a informa 
cadrele de conducere, sindicalele şi 

membrii echipei lărgite despre 
modificarile intervenite în sistemul de 
evaluare a posturilor. Rolul "lotului 
li).rgit" este consultativ. Acesta se 
reuneşte la discutarea procedurii de 
evaluare a posturilor, la analizarea 
rezultatelor evaluarii posturilor sau la 
discutarea propunerilor de modificare a 
sistemului de evaluare a posturilor. 

• Care sunt metodele de 
evaluare a posturilor? 

1n lucrarea Industrial Job Evalu
at ion Systems, publicată de 
Departamentul Muncii din SUA, se 
prezintă următoarea clasificare a 
sistemelor de evalua.re a posturilor: 

1. criterii necantitative: 
a. sistemul de ordonare 

comparativă, potrivit complexitălii; 
b. sistemul de descriere a 

gradului de complexitate; 
2. criterii cantitative: 
a. sistemul punctajului; 
b. sistemul comparării factorilor. 
De obicei se aplică combinaţii ale 

celor patru sisteme luate câte doua. 
l .a. Sistemul de ordonare 

comparativi, potrivit complexitljll 
Sistemul de ordonue 

comparativa, potrivit complexilă{ii, 
presupune parcurgerea următoarelor 
etape: 

!. analiza posturilor; 
2. selectarea postuplor, 
3. alegerea sp~ialiŞtilor care vor 

efectu.a ordonarea comparativa.; 
4. ordonarea comparativă·a 

posturilor pe compartimente: 
5. analiza statististică a 

ordon arilor, 
6. integra.rea într-un sistem unic 

ii ordonărilor pe compartimente; 
• Pe baza descrierilor posturilor, 

persoanele desemnate penrru. evaluare 
vor lntot;mi clasamentul posturilor din 
compartimeJ']t utilizân-d. metoda 
comparării pe "perechi. Etapele acestei 
metode sunt: 

1. întocmirea listei cu pere,chi!C 
de posturi din compartiment; numărul de 
perechi se ob\ine cu fonnula N(N-1)/2, 

unde N = nr.posturi; 
2. analizarea perechilor de posturi 

şi sublinierea postului considerat a fi mai 
complex; 

3, întocmirea clasamentului 
punând pe locul întâi postul care a obţinut 
cel mai mai-e număr de aprecieri. 

Clasamentele din fiecare 
compartiment vor sta Ja baza stabilirii 
clasamen1Uluifinalpeo,ganiz.a\ie. PeDlrU 
clasamentul final se utilizeaza aceea.şi 
metodă a comparării pe perechi; 
perechile se fonnează din posturile situ
ate pe acelaşi loc în clasamentele parţiale. 

l .b. Sistemul de de-scrie~ a 
gradului de complexitate 

Acest sistem presupune 
conceperea unei .serii de descrieri a 

gradelor de complcxilll!e şi încadrarea 
fiecaru.i post într-un grad. 

Etapele sistemului pot fi conside
rate, în general, următoarele: 

1. determinarea tipurilor de 
posturi care urmează a fi evaluate; 

2. elaborarea descrierilor 
posturilor; 

3. determinarea număntlu.i de 
grade de complexitate; 

4. descrierea diferitelor grade de 
complexitate; 

5. repartizarea posturilor pe di
verse grade de comple1.itate 

2.a. Sistemul punctajului 
Sistemul de evaluare a posturilor 

prin punctaje este C(:I mai des utilizat în 
industrie. Acest sistem implică 

parcu.rg.erea următoarelor etape: 
l. determinarea tipurilor de 

posturi care vor fi evaluate; 
2. selectarea factorilor; 
3. definirea factorilor, 
4. definirea diferenţierilor de 

niveluri pentru fiecare factor; 
5. determinarea valorii relative a 

factorilor; 
6. Slabilirea numărului de punci< 

pentru fiecare nivel; 
· 7. elaborarea manualului de 
evaluare a posturilor, 

8. elaborarea descrierilor şi 
specifica1nlor de poslUri; 

9. atribuirea punctajelor pe 
posturi şi factori şi iotalizarea punc,ajclor 
pe fiecare post. 

(Continuare în numărul 
viitor) 

ing. Vasile Dram 
Filiala A GIR Bacău 

Cât despre lista de participdri şi premii, putem spune că este, 
într-adevăr, impresionantă; dar, din păcate, nu prea demonstreacă şi 
teza cu "rw numai iqerrii etc". De fapt, l.ucrurile sJ.au în felul următor: 
cd inventatori şi in)'enJii există fn toa.tă Jara, nu contestă nimeni. Atâta 
doar cd Institutul NaJional de Inventică se află la laşi! Este meriwl 
celor de aici că l-au creat şi l-au impus prin activitatea lor. Dar ... nu 
se poate contesta nici faptul cd aceasUl instituJie promoveazd, cu 
precădere, invenJiile ce apar în laşi şi în zonele apropiate! Este şi 
firesc: pe de o parte, iriformaJiile sunt nwi accesibile, iar contactele 
mai numeroase; pe de altă parte, de ce să nu recunoaştem, există şi 
un fel de "patriotism local", foarte omenesc în fond .•. lată de ce nu 
ne-am mirat deloc descoperind, în ceea ce intenJiona sd°fie o 
demonstraJie a contrariului, tocmai ceea ce ne aşteptam: că mai mult 
de jumărate din numărul total de participanJi şi premianJi la saloanele 
de invenJii sunt din Iaşi. Ceea ce, repetăm, nu este vina ieşenilor 
(dimpotrivă!), ci a celor care nu au făcut şi ei ceva similar în alte 
centre din Jară. 

• Timişoara vine în forfăi În afara înscrierilor destul de 
numeroase şi a seriozităJii (tipic bănăJene) cu care îşi organizează 
activitatea la filială, reprezentanJii acestei zone importante (şi) din 
punct de vedere ingineresc au devenit, fn ciuda distanJei, oaspeJi 
obişnuiJi ai sediului ce111ral al AGIR din Bucureşti. 

Am primit recent, din partea unui asemenea oaspete, o scrisoare 
pe care nu o putem caracleriw altfel decât ca pli.nă de entuziasm. 
Corespondentul nostru se numeşte Lucian Dragomir~ lucrea;:.ă la 
Fat.11/talt!a d~ Fizică a Universil.iiJii de Vest din Tim4oara fi fii 
ilustreauJ dorinJa de a deveni corespondentul nostru constant 
trimiJându-ne u-n anunf pentru o manifestare ce va avea loc În 
Timişoara (publicat în acest număr), precum şi alte informaJii, cum 
ar fi cea despre fnfiinJarea, la Departamentul de Mecatronicd din 
cadrul FacultăJii de Mecanică, a clubului "Excentric". Dar, vorba 
priet.enului nostru. "despre asta, În numărul următor". 

P.S.: Început excelent. Continuă! 

+ O scrisoare sob,·ă şi documentată am primit din partea dlui 
Ghtorgh, Bunei/a din Rm.Vâlcea, care so/icitd o mai mare atenfie 
acordată domeniului "protecJiei consumatorilor privind calitatea 
produselor şi serviciilor". Şi, ceea ce apreciem fn mod deosebit, nu 
se limitează la solicitări, ci ne trimite două materiale documentare: 
un extras din broşura "Principii directoare pentru protecJia 
consumatorului" ( adaptate de Adunarea Generală a ONU prin 
Rn:olutia nr.39/248 din 9 aprilie 1985 ), rupectiv lucran,a "Acte nor
mative privind protecfia consumatorilor", editată de Oficiul JudeJean 
pentru protecJia consumatorilor Timiş. 

ln măsura în care spaJiul ne va permite, vom include şi fn 
publicafia noastră articole din acest domeniu. Pe de a/Jă parte, vom 
Jine cont de micile observaJii făcute. ~ 

O manifestare tehnico-ştiinţifică de tradqie, 
in domeniul energeticii, la Suceava 

Prima editie a Sesiunii de comunic.ări despre producer~ 
transport\14 distribuţia şi utilizarea ratională. a energiei, 
organizata de <:&re Filiala Rejele Electrice (!'RE-fosta !RE) 
Suceava, a avut loc în oclOmbrie 1974. !n cci 20 de ani scucy 
de atu.a.ci, manifestarea a fost organizată cu regularitate la 2 "UU 
o~ cucerindu-+\ un prestigiu solid în rândul energeticienilor 
din \ara noastră, fie ei din domeniul termo, hidro sau 
Clectrocnergetic... cercetători sau specialişti din exploatare, 
profesori sau ingineri proiectanţi. 

Ultima editie a acestei manifest.ă.ri a avut loc în perioada 
21-23 septembrie 1994 şi s-a desfaşurat comasat cu lucrarile 

• celui de al 7-lea Simpozion Naţional al Retelelor Electrice, 
organiza! de DGTDEE (Direcţia Generala de Transport şi 
Distributie a Energiei Electrice) din cadrul RENEL 

Ambele manifestări au inclus 224 lucrări (comunicari şi 
referate), cu un număr de 487 autori şi cu particpare 
internaţională. 

Suprapunerea, la Succav~ a celor doua manifestări a 
constituii doar o coincidenll, urmând ca. în viilor ele să se 
desfăşoare separat şi decalate în timp (cu un an). 

Contiruuul lucrărilor ultimei ediţii a manifestării la care ne 
referim a fosl ax.al prioritar pe problematica ce vizează depăşirea 
perioadei dificile de tranzi\ie pe care o parcurge economia 
româneasca. În marea lor majoritate, lucrările Sesiunii ~ 
susţinute pe trei secţii şi în plen - s-au caracterizat printr-o înaltă 

tinuta tehnico-ştiintifica. multe dintre ele abordând probleme 
practice şi foarte aclllale. cum ar fi: aplicarea în energetica a 
si!lemclor expert, a ~lor neuronale, a~ modeme 
de parteneriaifumizor-conSllDlator (DSM-Dcmand Side Man
agcmen t), compatibilitate electromagnetică., sisteme 
neuoluante...etc. Lucrările sesiunii au fost tipărite în trei val
un e şi distribuite tuturor participanţilor. în paralel cu cele două 
m ,nifes.tări a fost organiz.atl o e1.poz.iţie de utilaje şi 
ec.hipamente energetice la care au participat 32 de firme cu 
capital de stat. mixt şi privaL 

Pe ansamblu. cele două manifestări pot fi socotite ca un 
moment de referinţă privind definitivarea căilor de urmat 
privind alinierea sistemului electroenergetic române.se la 
nivelele +i standardele intcmapDnale„ în perspectiva imediată 
de interconectare cu sistemul energetic vest-european 
(UCPTE). 

Dincolo de interesul tehnico-ştiinţific în sine al acestei 
manifestari. se cuvin subliniate a1ât ambian!JI data de cadrul 
nawral şi de vestigiile istorice din zona Sucevei, cil p meritul 
organizatorilor locali pentru reuşita acestei mari reuniuni a 
enCigetidcnilor din România. fure şi acesta un motiv - pe lângă 
cele legate de gradul de interes şi aclUalitate al problemelor 
dezbătute - pentru a spera în continuarea tradiţiei sesiunilor 
bienale de 'energetica de la Suceava. 

ing.Romulus Sfichi, FRE Suceava 
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Limpeziri în activităţile din 
energetica nucleară 

În ziua de miercuri, 25 ianuarie a.c., la Ministerul Cercetării şi Tehnologiei a avut 
loc prima întrunire a Consiliului Interministerial al Agenţiei Naţionale pentru 
Energie Atomica (ANEA). Acest consiliu, constituit în conformitate cu prevederile 
H.G. nr.743 din 27.10.1995, funcponeaz.ă, cu rol consuhativ, pe lângă Ministerul 
Cercetarii şi Tehnologiei şi este compus din reprezentantî a 13 ministere şi ai altor 
doua organisme - Consiliul pentru Coordonare, Strategie şi Refonnă Economică şi 
Academia Româna. Dintre ministere, menponăm Ministerul Cercetării şi Tehnologiei, 
Ministerul Industriilor şi Ministeul Apelor. Pădurilor şi Protecţiei Mediului, toate cu 
câte doi reprezentanţi în Consiliul Interministerial (celelalte având câte unul). 

Reamintim că Agenţia Natională pentru Energie Atomica., organizată ca direcţie 
generala în cadrul M.C.T., are ca obiectiv elaborarea şi urmărirea realizării strategiei 
şi programelor na\ionale pentru folosirea în scopuri paşnice a proceselor şi 
fenomenelor atomice şi nucleare, având atribuţii importante în ceea ce priveşte 
transferul de tehnologii, pregătirea personalului, cooperarea cu Agenţia Internaţională 
pentru Energie Atomică de la Viena etc. 

În cadrul primei întruniri a Consiliului Interministerial al ANEA a fost aprobată 
numirea în funcţia de Direc1or General al ANEA a dlui Sebastian Râpeanu, s-a stabilit, 
în principiu, un program de întruniri trimestriale ale Consiliului, a fost prezentată 
propunerea de proiect de lege privind promovarea activităµlor nucleare şi s-au purtat 
discuţii asupra W1or măsuri pentru identificarea echipamentelor, instalatiilor şi 
aparaturii asimilate pentru Centrala Nuclearo - Electrică Cernavodă şi alte obiective. 

După cum a arătat, în cuvântul său din deschiderea întrunirii, dl.Doru Dumitru 
Paladc, ministrul cercetării şi tehnologiei, debutul activitătii Consiliului Interministerial 
al ANEA s-a produs cu o întârziere de câteva luni; dar, cum se spune "mai bine mai 
târziu decât niciodată". Într-adevăr, în condiţiile existentei a trei factori implicaţi în 
activităţile din domeniul nuclear - Comisia Na\ională pentru Activităţile Nucleare 
(cu rol de coordonare), RENEL-ul (principal constructor şi beneficiar al instalaţiilor 
energetice nucleare) şi Institutul de Fizică Atomică (unde se desfăşoară activitătile 
de cercetare în domeniu) -, precum şi ca urmare a angajamentelor internaţionale 
asumate cu prilejul vizitei în România a dlui Hans Blix, preşedintele Agenţiei 
Internaţionale pentru Energie Atomică, existenţa şi funcţionarea unui organism 
coordonator, cu atribuţii precise în tot ce înseamnă utilizarea paşnică a fenomenelor 
nucleare, se impunea. 

Acum, Agenţia NaJională pentru Energia Atomică şi Consiliul Interministerial al 
acesteia au un cadru de func\ionare precizat prin lege şi, iată, şi-au început efectiv 
activitatea. Nu ne rămâne decât să le dorim succes şi să sperăm că, aşa cum este 
nonnal, rezultatele activităţii lor nu vor întârzia să se concretizeze în efecte benefice 
pentru populaţia acestei tări. 

ing.Sorin Golopenţa 

STRATEGII DE RESTRUCTURARE SECTORIALĂ 

Se caută soluţii 
pentru rezolvarea problemelor 

din industria lemnului 
Recenta conferinţă · de presă 

organizată la Ministerul Industriilor a pus 
în discuţie stadiul realizării obiectivelor 
stabili1e în strategia de restructurare din 
industria lemnului, celulozei şi hârtiei şi 
perspectivele de dezvoltare a ramurti în 
anul 1995. 

S-a subliniat că în industria lemnului, 
deşi există unele avantaje comparativ cu 
alte ramuri industriale (materia primă de 
bază este asigurată în proportie de peste 
95% din tară, dispunem de capacităţi de 
producţie potenţial performante, 
executăm produse competitive, în special 
în domeniul mobile~care se exportă în 
proporţie de 70%), activitatea în unităµle 
economice se desfăşoară în condip.i grele, 
agenţii economici confruntându-se cu 
unele disfuncţionalităţi în procesele de 
producJie. Dintre acestea, amintim: 
punerea în valoare a masei lemnoase, an 
de an, cu mare întârzire; nerespectarea 
destinaţiei lemnului confonn standardelor 
de calitate; accesibilitatea redusă a 
fondului forestier (desimea drumurilor în 
România este de 7 m/ha de pădure. fală 
de 30-40 m/ha în Austria, Germania şi 
Suedia); exportul de mobilă se realizează 
la limita minimă de rentabilitate, sau chiar 
în pierdere, în condiţiile creşterii 

preţurilor resurselor interne cu 25%-30%. 
Ca urmare acestor disfunctionalităJi, 

în anul 1994 s-au obţinut rezultate 
inferioare celor prevăzute în strategi.a de 
restructurare sectorială. În scopul 
depăşirii acestor greutaţi şi realizării în 
anul 1995 a obiectivelor propuse, se 
prevede: o creştere, faţă de anul I 994, a 
productiei industriale cu 4,2%, a 
producţiei de mobilă cu 14,5%~ a 
productiei de pia.ci stratificate din lemn 
cu 12%, iar a exportului cu 20,6%; 
schimbarea structurilor de producţie, 
corespunzător noilor condiţii impuse de 
piaţa externă, inclusiv alinierea 
parametrilor tehnici ai produselor la 
standardele Uniunii Europene. 

Probleme speciale ridică industria de 
celuloză şi hârtie, care în anul 1994 a 
creat situaţii critice, ca urmare a 
diminuării continue a capacitaţiJor de 
productie până la limita asigurării 
resurselor materiale. Aceste reduceri 
masive au determinate un amplu proces 
de restructurare a productîei de celuloză 
şi hârtie, unnărindu-se valorificarea 
superioară a resurselor disponibile prin: 
reducerea producţiei de celuloză 
chimică, mare consumatoare de lemn şi 
energie, creşterea producţiei de semi
cel uloză, diminuarea cu 75% a 
producţiei de mucava (produs depăşit 
calitativ), creşterea producţiei de carton 
ondulat pentru ambalaje şi alte destinaţii 
tehnologice. 

Şi în acest sector de activitate, în anul 
1995 se prevăd creşteri importante, faţă 
de anul 1994: producţia marfa va creşte 
cu 8,1 %, cea de hârtie cu 5,8%, din care . 
hârtia de ziar cu 16,1%, producJia de 
carton cu 5,9%, cea de celuloză cu 5,2%. 

Nivelele prevăzute sunt susţinute şi 
de măsuri tehnice de marc amploare, 
cum sunt: modernizarea şi creşterea 
capacităp.i de productie a hârtiei de ziar 
la S.C.LETEA S.A. Bacau de la 80 
mii t/an la 100 plii t/an . pentru care se 
vor cheltui în aCest an 25 mii.dolari; 
modernizarea şi punerea în funcţiune a 
unei capacităţi de 12 mii 1/an la 
S.C.HÂRTIA S.A. - Buşteni, prinlr-un 
efort de investiţii de 5 miliarde lei ş.a. 

Cu toate că, începând cu luna 
ianuarie 1995, hârtia de ziar va costa I 
milion lei/tona, să sperăm că dificultăţile 
cu care se mai confruntă această 
importantă ramură a economiei vor fi în 
curând depăşite spre beneficiul 
numeroaselor sectoare de activitate care 
depind de această imponantă categoric 
de produse. 

ing.Ion Rozanide 

OBSERVATOR 

Stabilizarea macroeconomică ... 
Comisia Natională pentru 

Statistică a dat publicitătii cifre 
care. puse cap la cap, conturează 
mai concret decât orice declaraţie 
mai mult sau mai putin politică 
realitatea economică şi socială 
românească a anului 1994. 
Înainte de a trece în revistă 
indicatorii relevanti, se cuvine 
subliniat faptul că ei confirmă 
atingerea unei faze de stabilitate 
macroeconomică. Cu toate 
neîmplinirile sale, 1994 s-a 
dovedit un an mai bun decât 
1993, iar această evolutie 
îndreptăteşte sperantele într-un 
reviriment pe care pesimiştii (şi 
sunt destui) nu-l mai credeau 
posibil. 

Dar cifrele vorbesc mai 
limpede: 

• produsul intern brut 

(PIB) s-a ridicat la 47.500 
miliarde lei, cu 3 ,4 la sută mai 
mare decât în 1993. Contributia 
sectorului privat la formarea PIB 
a fost de 35 la sută. 

• productia industrială s-a 
situat în primele luni ale lui 1994 
sub nivelul anului I 993: dar, 
începând din luna mai, volumul 
produqiei a depăşit cu 3,7 % 
nivelul din I 993. 

* serviciile comerciale se 
află în declin, în acest domeniu 
înregistrându-se o scădere de 25 
la sută faţă de 1993. 

• batanta comercială a 
înregistrat un plus de 190 
milioane dolari. 

• exporturile româneşti în 
ţările UE au crescut cu 42 la sută 
fată de anul precedent. iar cele 
cu SUA s-au triplat. 

• rata medie lunară a 
inflaţiei a fost de 4,1 %, în luna 
mai înregis-trându-se un maxim 
de 8,3 %, în iulie-august - 1,6 %, 
iar în perioada septembrie
decembrie - 3,2 %. 

• în decembrie "94, puterea 
de cumpărare era cu 21 la sută mai 
mare decât în decembrie '93. 

• numărul şomerilor: 

1.223.925 persoane, din care 41,2 
% beneficiază de ajutor de şomaj, 
iar 46,1 % de alocatia de sprijin. 

• cea mai ridicată rată a 
şomajului se înregistrează în 
judetele Vaslui (24, 7 % ), Bistriţa 
(18,8 %) şi Botoşani (18,1 %), iar 
cea mai scăzută în Gorj (4,1 %) şi 
municipiul Bucureşti (5,6 %). 

• la sfârşitul anului 1994, 
erau înregistrate 421.676 societăti 
comerciale, mai mult cu 36,6 la 
sută decât în 1993. 

... şi stagnarea privatizărr 
Recent, fostul prim-ministru Theodor 

Stolojan şi-a amintit de patrie, sosind într-o vizită 
cu ocazia unui seminar organizat la Sibiu şi dedicat 
privatizării - domeniu de care, de altfel, domnia 
sa se ocupă în cadrul Băncii Mondiale. Deci, 
dl.Stolojan a acumulat un plus de experientă în 
problemă, urmărind şi supraveghind procesul 
privatizării în alte tări foste comuniste. Ceea ce 
face ca opiniile sale să fie unele avizate. de care 
merită să se ţină seama. 

Deci, ce ne spune acum dl.Theodor 
Stolojan? În primul rând, că a fost bătut pasul pe 
loc în ceea ce priveşte privatizarea. Or. timpul nu 
iartă, sau, vorba americanului, "timpul înseamnă 
bani" . Întârzierile se plătesc; cu alte cuvinte, atâta 
timp cât procesul de privatizare nu va fi accelerat, 
iar bursa de valori nu--v~ deveni opera\ională. 

România nu va obţine asistenta financiară 
suplimentară din partea Băncii Mondiale şi a 
Fondului Monetar International. "Anul trecut, 
România a ratat un împrumut de 250 milioane dolari 
din cauza rămânerii în urmă a reformelor 
economice. Privatizarea este cea mai importantă 
componentă a reformelor structurale" - a subliniat 
dl.Stolojan. 

Soluţia? !n această pri vin tă, opinia fostul pre
mier se dovedeşte extrem de interesantă. Din ce a 
văzut şi auzit, aflându-se de altfel în miezul 
evenimentelor, domnia sa a tras concluzia că 
privatizarea este în primul rând o problemă politică. 
Procesul este condus şi trasat de specialişti; dar el 
nu poate demara decât atunci când este amorsat de 
o vointă politică fermă şi reală. Bâjbâiala şi indecizia 
nu pot conduce decât la stagnare. 

KRUPP În România 
Directorul general pentru Europa de est al 

Concernului Krupp, dl. Edgar Hauster, a făcut o 
serie de vizite în România. pe un traseu care vorbeşte 
despre intentiile şi interesele sale serioase: 
Hunedoara, T"argovişte, Călăraşi. Venit, văzut, plăcut 
- aşa se pare că s-a pus problema, căci dl Hauster 
(în paranteză fie spus, un excelent vorbitor al limbii 
române) a revenit în {ara noastră, având câteva 
întâlniri-cu factori responsabili la cel mai înalt nivel, 
inclusiv cu· preşedintele Ion Iliescu. Cu această 

ocazie, domnia sa a anuntat cât se poate de ferm că 
au fost identificate bune oportunităti de afaceri, unele 
prin investitii directe, altele prin asociere cu parteneri 
români. Sunt vizate în special industria metalurgică 
şi sectorul energetic. Semne bune pentru aceste 
domenii atât de urgisite ale "tranzitiei'" ! Pe de altă 
parte, dorinta unei firme puternice şi consacrate de 
a se implica în destinele industriei grele româneşti 
arată cât de "serioase" erau opiniile care o prezentau 
sub forma unui morman de fiare vechi... 

Oamenii de afaceri români 
in contact cu lumea 

Începând cu luna ianuarie 
1995, Camera de Comert şi 

Industrie a României a devenit 
membru cores-pondent al BRE 
(Bureau de Rapprochement des 
Entreprises). Despre ce este 
vorba? Practic, BRE este un fel 
de bancă de date, care primeşte 
şi selectează cereri de cooperare 
venite din ţările racordate la retea 

din diferite zone ale lumii, 61 în 
total. · În momentul în care este· 
primită oferta, ea este transmisă 
către biroul din tara la care se 
referă; acesta, la rândul său, o face 
cunoscută firmelor potential 
interesate. 

Centrul de informatii de 
afaceri este cel care va oferi acest 
tip de servicii întreprinzătorilor 

români, conectati astfel la 
circuitele internaţionale. Accesul 
întreprinzătorilor români la 
oportunitătile de cooperare 
primite de la BRE se face fie prin 
procurarea revistei "Agenda 
afacerilor profitabile'" , fie direct, 
prin interogarea băncii de date de 
la sediul Centrului de Informaţii 
de afaceri, fie prin încheierea 
unui contract cu această institutie. 

· Grupaj realizat de 
Daniela Iordănescu 

OBSERVATOR 
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DAREA DE SEAMĂ 
a Biroului Executiv al Consiliului AGIR 
pe perioada 23 sept. - 31 dec. 1994 

(REZUMAT) 
În prima partea a Dării de seamă, 

dl.dr.ing.Mihai Mihăiţă, preşedintele 
AGIR, s-a referit la evoluţia Asociapei 
din punctul de vedere al numărului de 
membri individuali, colectivi şi 

susţinători, cifrele evidenţiind, după cum 
s-a subliniat chiar din prima frază a 
documentului, "o linie ascendentă" . Din 
păcate, nu la fel de îmbucurătoare este 
situaţia încasării cotizaţiilor, care în multe 
cazuri se află într-o situaţie de-a dreptul 
jenantă, mai ales în condiţiile în care 
nivelul acestora este cât se poate demo
dest. Faţă de aceasta, se cere, evident, un 
minim efort din partea societăţilor şi 
filialelor din cadrul AGIR, dar şi o acţiune 
mai hotarâtă la nivel central. 

O altă problemă cu care se 
confruntă asociaţia constă în faptul că nu 
s-au constituit încă filiale în unele judeţe 
şi oraşe în care există, totuşi, numeroşi 
membriAGIR. 

În continuare, Darea de seamă a 
prezentat pc larg, cu numeroase exemple 
(asupra cărora nu vom insista, ele fiind 
publicate de noi la timpul lor), acea parte 
a activităţii Asociaţiei care constă în 
organizarea de manifestări cu caracter 
tehnico-ştiintific şi dezbateri tematice. 
Astfel, conform Dării de scamă, în 
perioada la care ne referim au fost 
organizate de către AGIR (în coordonare 
centrala, cu sau fără colaborări cu terţi) 
27 de astfel de manifestări, dintre care 6 
cu participare internaţională. Domeniile 
abordate au acoperit o paletă foarte 
diversă: de la calitate la optică, de la 
protecţia mediului la logica fuzzy şi de 
la filatelie la energetică. Nu au fost omise 
nici manifestările organizate de filiale, 
socictăti din cadrul AGIR şi societăţi 
afiliate, dintre care s-au remarcat filialele 
Cluj şi Maramureş, Societatea Română 
de Energetică, Societatea de Construcţii 
din România ş.a. 

Într-o continuare firească, 
documentul prezentat de către 

Preşedintele AGlR membrilor 
Consiliului a cuprins o privire spre viitor 
- mai precis, o prezentare a programelor 
de activii.li li pe anul 1995. Dintre acestea, 
sunt de reţinut cele din ciclurile "Evoluţia 
economiei şi a reformei", respectiv 
"Promovarea calităţii", precum şi 

confcrinJclc şi dezbaterile ce vor fi 
organizate la nivel de filiale şi societăţi 
ale AGIR pe tema "Inginerii în societatea 
de az( şi pentru conturarea unei strategii 
de viitor a Asociaţiei. 

în finalul acestui imponant capi
tol, a fost lansat din nou, către filiale şi 
societăţi, apelul de a-şi completa 
programele şi de a le transmite la sediul 
central. 

în numerele viitoare ale revistei 
noastre vom publica toate aceste 
programe. 

Următorul capitol al Darii de 
seamă s-a referit la activităţile privind 
educa fia continui inginereasca. în acest 
context, a fost semnalată continuarea 
desfăşurării cursurilor pentru evaluatori 

de patrimoniu, a celor de limbă engleză 
şi a altor forme de pregătire şi 

perfecţionare profesională. Pentru viitor, 
AGIR arc în vedere îmbogăţirea ofcnei 
de cursuri şi seminarii şi, în general, 
implicarea asocia\iei în crearea unui 
sistem naţional de educaţie continuă 
inginerească. 

Vă prezentăm alăturat programul 
de cursuri şi seminarii pe 1995. 

În continuare, a fost prezentată 
activitatea legată de crearea, în cadrul 
AGIR, a Centrului de prevenire a poluării 
(iniţial cu sprijin american, acordat de 
World Environmcnt Center - WEC şi de 
USAID). Despre acest subiect am scris 
şi noi, mai pe larg, în nr.1/1995. 

Activitatea ioternafionall a 
AGlR - prezentată în continuarea Darii 
de seamă - a fost, în această perioadă, 
bogată şi fructuoasă. Astfel, un 
eveniment important în viaţa asociaţiei 
noastre va fi apropiata vizită a unei 
delegaţii a FEANI, vizită în cursul căreia 
vor fi auditate câteva mari instituţii de 
învă)ământ tehnic superior şi, ca rezultat, 
se speră ca AGIR va deveni, în sfârşit, 
membru FEANI, iar inginerii români vor 
putea obţine titlul de EURING. 

În acelaşi context se mai înscriu 
şi participările active ale delegaţiilor 
AGIR la manifestările internaţionale de 
la Cairo, Viena şi Bratislava, despre care 
am scris la momentele respeciive. 

Pentru 1995, se prevede o 
prezenţă şi o colaborare intemaP,onală şi 
mai consistentă, de natură să impună 
numele Asociaţiei Generale a Inginerilor 
din România în cât mai multe Jări şi zone 
ale lumii. 

în ceea ce priveşte sectorul de 
publicaţii şi documentare, a fost pusă 
în evidenta regularitatea apari\iei revistei 
"Univers Ingineresc" , precum şi tendinţa 
de creştere a calităţii acesteia (mulpnnim 
pentru aprecieri! - n.r.)i de asemenea, a 
fost menţionată îmbogăţirea 
patrimoniului Bibliotecii AGIR cu noi 
cărţi şi publicaţii. 

Tot în sfera documentării intră şi 
conectarea AGIR la reJelelc 
internaţionale şi la bazele de date 
accesibile prin acestea - o acpune ce se 
dovedeşte mai complexă decât părea la 
prima vedere ca a fost începută (baza 
materială fiind "pe poziţie"), dar mai sunt 
încă destule de făcut. în orice caz, în 
Darea de seamă este subliniata 
importanţa uriaşă pe care o are şi mai ales 
o va avea informarea pentru toţi membrii 
societăţii şi. cu atât mai mult, pentru 
ingineri. 

• 
Acesta este, redus substanţial ca 

volum, dar cu păstrarea escn\ei, 
conţinutul Darii de seamă a Biroului 
Executiv al Consiliului AGIR pe 
perioada 23 septembrie - 31 decembrie 
199S, 4ocument prezentat de 
Preşedintele AGIR în cadrul şedinţei 
plenare a Consiliului AGIR din 27 
ianuarie 1995. 

Asociaţia Generali a Inginerilor din România (AGIR) 
oferă membrilor săi: 

• abonament gratuit la bilunarul de opinie şi informare 
•univers Ingineresc" şi posibilitatea de a colabora la acesta; 

• participarea gratuitd la manifestdrile organizate de AG/R şi 
regim prefuenJial pentru participarta la cursuri şi seminarii AGIR; 

• acces la fondul de documentar, al AGIR; 
• facilitarea de contactt utile şi includerea fn bazele de date 

aleAGIR. 
Membrii AGIR sunt rugafi sd prtzintt aceste informaJii cât 

mai multor colegi ingineri! 
Sediul central al AG/R s, afid fn Calea Victoriei nr.118 (etaj 

/), iar ttltfonul la care st pot obJine alte detalii estt: 659.23.95. 
Reamintim cd taxa dt fnscriere este de 500 lei, iar cotiza/ia pt 

anul 1995 - 2000 lei. 

Asociaţia Generală a Inginerilor din România 

Centrul de formare şi perfecţionare 

PROGRAM DE 
CURSURI ŞI SEMINARII 

pentru anul de invăţământ 1995 

(Proiect aprobatin Plenara Consiliului AGIR din 27 ianuarie 1995) 

"Organizarea de acJiuni de pregătire , perfecJionare 
şi specializare a inginerilor, corespunzdtor nivelului mondial 
şi cerin/elor economiei" {art.9 pct.c din cap]/ al Statutuh,i 
AGIR) 

"Sprijinirea liberei ini/iative a inginerilor, în vederea 
organizării de societăJi comerciale prin consulting, cursuri 
manageriale şi alte mijloace specifice asocia/iei, fn scopul 
credrii de noi locuri de muncd pentru ingineri" {art.9, pct.d 
din cap.li al Statutului AGIR) 

Cap./ 
Denumirea cunulul/semlnarulul (obiectiv, conţinut, durată) 

Seria/Perioada do 
Nr.crt desfl,urare 

Cap .A Cunurl do Instruire ,1 formare • managerilor ,1 fondatorilor do 
intreprinderi 

1 "MANAGEMENIUL ÎNI'REPRINDERILOR MICI Sl MIJLOCU"" Sena II 1995 
Curs structurat pe 4 module cu o tematica de management adaptata (tr.ll·lll) 
întreprtndertlor mici şt m1jloctl (studii de caz apllca\U) 
Durata totală: 80 ore (16 zile) în program de zt,1-2 ztle/săptilmână sau 
seral (funcţte de opţiunea partlcipanţtlor). 

2 OPŢIUNI MODUU\RE din programul cursului prezentat mai sus (fiecare 
modul conttnând, în afara orelor de curs, studll de caz, apllca\U. 
consultanţă) 

a. Modul I: "Iniţiere in managementul întreprlndcrt mici şi mijlocu" aprilie 
Durata: 4 zile (20 ore) din care 2 zile curs şi 2 zile consultantă; 

b. Modul li: "Marketing şi vânzare" mat 
Durata 4 zile (20 ore} din care 3 zile curs şi o zJ aplJcaţll: 

C. Modul m: "Management - organizare şl management de proiect" iunie 
durata: 4 zile (20 ore) din care o z1 practica (studU de caz); 

d. Modul IV: "Analize financtar-econom1cc, la constituirea firmei şi pe iulie 
parcursul acUvtl.ăţ!l". 

Durata: 4 zile (20 ore) din care o zi pracUcă {studiu de caz) 

3 "CONTABIUTATE PENfRU MANAGERI" Sena 1-1995 (ir.ll-lll) 
Durata: 50 ore în program seral, 1-2 zile pe săptămână. Sena 11-1995 

(tr.lll-IV) 

4 "MANAGEMENTUL ÎNALTEI TEHNOLOGII Sl AL PRACllCII Partea a Il-a 
ANffiEPRENORIAIE" (colaborare cu Şcoala Politehnică Federală din mai 
Lausanne - EPFL). Seminar cu durata de o zi care tratează aspectele 
fonnăr!i managenale pentru introducerea schimbărilor tehnologice, a 
inovaţiilor şi înaltei tehnologu. 

Cap.B Cunurl pentru ■peclallzare complementari ln domeniul calităţii 
(colaborare cu FRPC) 

1 "CURS DE INGINERI EOQ PENfRU CAUTATE"'. Sena 1-1995 
Obiectiv. rezultate: ObtJnerea competenţelor şi abllll.ă\Uor specifice (tr.1-ll) 
actlvll.ă\U de inginer pentru ca!Jtate. 
Program seral, o zt pe săpl.ămănă. 

2 "CURS DE MANAGERI EOQ PENfRU SISIEME DE CAUTATE" Sena 1-1995 
Obiectiv: competente în toate problemele obtJnert! calll.ăţ!l şi abllll.ă\U (tr.lJ.Ill) 
specUlce activlt.li\U de manager pentru sisteme de ca!Jtate. 
Program seral. o zt pe săptămână. 

3 "CURS DE AUDITORI EOQ PENfRU CAUTATE" Sena 1-1995 
Obiectiv: competente şi abllll.ă\1 pentru aud.itort pentru calitate. (tr.lll-IV) 
Program seral, o zt pe săptilmână. 

Cap.C Cunurl cu tomatld do Interes &•nora! aau actual 

I CURSURI DE LIMBA ENGLEZA ir.I-Nivel I, Modul 3 
a. "Engleza generală" ir.li-Nivel I, Modul 1 
b. "Engleza pentru lngtnen" ir.IV-Nivel n, Modul 
Cursuti cu structura modulară pc 4 nivele; durata unul modul este de 4 
20 ore; tr.lV-Nivel !, Modul 2 
Program seral 1·2 zile pe săptămână. 

2 CURSURI DE CALCUIATOARE tr.11 
a. "lnl\!erc în ut!Uzarea calculatorului" 

b. "Utillzarea programelor de calculator" (în funcţte cerere • cllferlte tr.lV 
programe). 
Durata: 20-30 orc în program seral. una sau două zile/săptamâna 

3 "FORMARE EVALUATORI PATRIMONIU DE ÎNJ'REPR!NJ;)ERI" Câte o sene de 10-15 
(colaborare cu ,ANP-ANEVAR) partlclpan\1 pe 
Durata: o săptamâna în program de zi. l.n vederPa elabon\rll lucrării de trimestru in 
atestat se programează o zi de consultatll în tenn-:n de o lună de la pertoadele stabilite 
terminarea cursului. de ANP. 
Atestatul se obttne în baza susţtner1J raportdui de evaluare la ANEVAR 

NJJ.I.E.;_ 
1. Programul de faJI se referi la cursurile ce se organizează în Bucureşti, Ia sediul AGIR. Astfel de 

cursuri se pot organiza şi în alte centre din tari de elitre filialele AGIR care doresc şi se implici în 
organizarea lor. 

2, Planificarea perioadelor de desf11şurare a cursurilor este estimativi. Intervalele de desfilşurare 
efective se vor stabili după constituirea seriilor cu numărul minim necesar de participanti, în baza 
preînscrierilor. 

3. Taxele de participare pentru membrii AGIR cu cotizatia la zi se vor stabili în baza "Reglementărilor 
activitA!li de perfectionare profesională" după constituirea seriilor. La cursuri pot participa şi alţi specialişti, 
nemembri AGIR, care achită o taxi majorată cu 30%, 

4. Cursurile sunt destinate inginerilor, care pot participa ca persoane fizice, pe bază de cerere de 
înscriere, sau pot fi trimişi de elitre instituţii/organizajii sau societliji interesate. 

S, Preinscrierile se fac Ia sediul central AGIR (Calea Victoriei US etaj 1), program zilnic 9-17. 
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INOVAREA ŞI 
TRANSFERUL TEHNOLOGIC 

Prof. dr. Nicolae Naum, director general fn cadrul MCT 

Transferul tehnologic constituie un 
subproces al inovării, cu un rol esenţial 
în dezvoltarea tehnologică, fapt pentru 
care este tratat ca proces în sine. Un rol 
important în acest sens ii are faptul că 
inovarea tehnologică are ca obiectiv prin• 
cipal implementarea ideilor noi şi a 
brevetelor în economie. 

Conceptual, transferul tehnologic se 
referă la: 

• crearea de tehnologii sau 
îmbunătăţirea acestora, prin prelucrarea 
experienţei câştigate în alte activităţi; 

• trecerea unei tehnologii de la sursa 
care o creează la destinatari care nu o 
posedă şi nu o pot crea; 

• mişcarea interactivă a cunoştinlelor 
aplicate, prin canale de comunicare, 
reprezentate de perechi de agenţi (surse, 
destinatii) structurati ca grupuri sau 
organizaţii; 

• procesul de comunicare; 
• preluarea ideilor din laboratoarele 

de cercetare şi valorificarea lor pe piaţă. 
Transferul tehnologic poate fi definit 

ca o îmbunătăţire a unei activităti care 
face uz de sau creează tehnologie, prin 
preluarea experienţei sau cunoştinţelor 
câştigate în altă activitate. El poate fi ver
tical - când se trece de la un nivel la altul 
al aceluiaşi proces de creaţie tehnica (ex.: 
de la cercetarea fundamentală la cea 
aplicativă, de la proiectarea unui produs 
nou, la fabricaţia lui), sau orizontal - când 
se trece de la un domeniu de aplicaţii la 
altul sau de la o organizaţie (ştiinţifică, 
industrială, comercială} la alta (în cadrul 
anumitor nivele ale transferului vertical). 
în ţara noastră, au fost studiate în special 
modalităţile de accelerare a transferului 
tehnologic vertical, în vederea 
valorificării industriale a inventici şi a 

inovaţiei tehnologice. 
Dacă analizăm transferul tehnologic ca 

mecanism esenJial de valorificare a 
rezultatelor cercetării, atunci trei fonne sunt 
reprezentative: 

• transferul între două activităţi de 
cercetare: de la cercetarea fundamentală la 
cercetarea aplicativă; 

• transferul între cercetarea aplicativă 
(materiale, produse, procese} şi aplicarea 
industrială (adaptare procese şi produse, 
fabrica{ie, asigurarea calităµ.i}; în acest caz, 
cercetarea aplicativă foloseşte rezultatele 
cercetării fundamentale: 

• transferul de la inven{ie, inovaţie, prin 
etapa de dezvoltare, la un studiu de 
fezabilitate tehnică şi economică; faza de 
dezvoltare cuprinde pregătirea de fabricaţie 
şi o serie de adaptări determinate de 
cerintele tehnologice şi economice; aici 
trebuie subliniat faptul că distanţa în timp 
între invenţie şi valorificare depinde atât de 
factori tehnologici, cât şi de factori de piaţă. 

Indiferent de forma pe care o poate 
îmbrăca transferul tehnologic, el se înscrie 
ca o parte componentă a unei strategii de 
dezvoltare socio-economică cu obiective 
precise: 

• dezvoltarea industrială a unor regiuni 
rămase în urmă; 

* accesul cercetării la o industrie bazată 
pe tehnologii înalte; 

• încurajarea dezvoltării întreprinderilor 
mici şi mijlocii (!MM); 

• restructurarea şi relansarea producţiei 
industriale. 

În general, pentru Jările aflate în 
tranzitie, orientarea strategică a transferului 
tehnologic se îndreaptă în mod prioritar spre 
două direcJii: 

• restructurarea şi retehnologizarea 
producţiei în întreprinderi; 

• crearea sectorului privat prin 
promovarea înfiinţării de IMM. 

Aceste două direcţii sunt însă 
obstrucţionate de probleme: 

• economice (lipsa de resurse 
financiare, infrastructuri, serVticii , 
investiţii de know-how); 

• organizatorice (lipsa de manageri, 
de legături între cercetarea academică şi 
industrie, a segmentelor de piaţă, a noilor 
structuri); 

• politice (lipsa legislatiei ref~ritoare 
la privatizare, lipsa de suport financiar 
şi fiscal); 

• culturale (lipsa stimulentelor pentru 
îmbogăţire, lipsa de iniţiativă). 

Aceste obiective pot fi atinse dacă se 
aplică două functii definitorii pentru 
transferul tehnologic: 

• de intermediere (interfaţă): 

informare asupra cererii şi ofertei 
(publicaţii , expoziţii etc), studiu 
comparativ cerere-ofertă (întreprinderi, 
IMM, investitori, institute, firme , 
inventatori}, selectarea temelor (analiză, 
studiu comparativ) şi asistentă 

(tehnologică, managerială, financiar
juridică); 

• de catalizator (stimulare prin 
publicitate, seminarii şi cursuri). 

Experienţa internaţională arată 

importanţa creării unei reiele de instituţii 
organizate pentru a îndeplini funcpile de 
promovare a transferului tehnologic. 
Aceste reţele sau organizaţii sunt de tipul: 
Parc tehnologic, Centru tehnologic, In
cu ba tor de afaceri, Incubator de 
tehnologie (cele patru se regăsesc în 
denumirea generică de Centre de Inovare 
şi Afaceri) , firme specializate (şi} în 
transfer tehnologic. 

Şedinţa plenară a 
Consiliului AGIR 

(Urmare din pag. 1) 

propunându-se înlocuirea lor cu alţi 
doi membri ai Consiliului (d-nii 
prof.dr.ing.Gleb Drăgan, membru 
corespondent al Academiei 
Române, preşedintele Societălii 
Române de Energetică din cadrul 
AGIR, şi ing.Sorin Golopenia, re
dactor şef al revistei "Univers 
Ingineresc"). 

Discuţiile ce au urmat s-au 
. referit, în primul rând, la materialele 
prezentate - acestea fiind apreciate, 
în general, ca fiind cuprinzătoare, 
concise şi clar redactate -, dar au 
abordat încă multe alte probleme ale 
asociaţiei noastre, propunând şi 

unele completări ale programelor de 
activităţi. 

Astfel, dl.Sorin Dimitriu, 
vicepreşedinte al AGIR, a subliniat 
că o cale spre creşterea atractivităţii 
asociaţiei ar putea fi exprimarea 
publică şi oficială a poziţiei AGIR 
fată de desfăşurarea procesului de 
reformă în România - un proces care 
interesează şi implica în cel mai înalt 
grad corpul ingineresc. De 
asemenea, dl.Dimitriu s-a mai 
referit şi la implicarea AGIR în 
problemele reconversiei forţei de 
muncă (în particular, a inginerilor) 
şi la alte fonnc de participare activă 
la viata societăţii. 

Dl.dr.ing .Eugen Şofan a 
informat despre desfăşurarea unui 
colocviu organizat de Consiliul 
Naţional pentru întreprinderile Mici 
şi Mijlocii (5-6 aprilie 1995) şi a 

solicitat mandatarea sa pentru a 
prezenta, cu acest prilej, şi un punct 
de vedere al AGIR. 

Dl. prof.ing.Gabricl Popescu 
(preşedintele filialei Baia Marc) a 
apreciat implicarea AGIR în 
problemele educaţiei inginereşti şi în 
cele de protecţie a mediului, a arătat 
că filiala Maramureş desfăşoară şi 
acţiuni de colaborare internaţională şi 
a solicitat rezolvarea problemei cre
ate prin imposibilitatea reunirii, în 
Adunări Generale, a tuturor membrilor 
filialelor mari, cu un număr de membri 
de ordinul sutelor. 

Dl.Constantin Roşca a făcut 
unele referiri la căile de atragere de 
noi membri (de exemplu, prin 
deplasarea în teritoriu a unor membri 
ai Biroului), la necesitatea cunoaşterii 
situaţiei inginerilor şomeri etc. 

Dl.Eduard Rădâccanu 

(preşedintele Asociaţiei Române de 
Simulare şi Jocuri Decizionale -
ARSID din cadrul AGIR) a reamintit 
celor prezenţi exis_tenţa, în cadrul 
!ROMA, a Centrului de Productivitate 
cu Asistentă Japoneză şi a propus o 
colaborare cu un specialist japonez 
care ar putea susţine o confcrintă pe 
teme de productivitate la AGIR. De 
asemenea, dl.Rădăceanu s-a mai 
referit şi la alte manifestări 

internaţionale la care AGIR ar putea 
participa. 

Dl.Mircea Bcjan (preşedintele 
filialei Cluj) a remarcat creşterea 
prestigiului AGIR (oglindită şi în 
numărul de noi membri, filiala Cluj 

depăşind deja "cota" 600, 
considerată totuşi nesatisfăcătoare!) 

şi a adus în discuţie probleme cum 
ar fi cea a Anuarului AGIR, a 
evidentei contabile la nivelul 
filialelor (problemă în care s-a 
promis sprijin de la "centru" ), a 
colaborării dintre filiale, cea a 
"aducerii" unor manifestări în 
teritoriu etc. 

DI. prof. dr. ing. Vasile 
Cătuneanu, Membru de onoare al 
AGIR şi preşedintele societăţilor de 
fiabilitate, respectiv de asigurarea 
calităţii, a vorbit despre implicarea 
AGIR în aceste domenii de mare 
importanţă, dar şi despre necesitatea 
ca Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România să fie recunoscută ca 
organizaţie de interes public (aşa 
cum a fost odată). 

În fine, dl.Radu Dobrescu, 
aducând în discutie problema 
ridicată de filialele cu un număr 
marc de membri, a propus o cale 
de rezolvare a acesteia prin 
organizarea de · Conferinţe cu 
participare reprezentativă. într-o 
altă ordine de idei, dl.Dobrescu a 
propus instituirea funcţiei de 
purtător de cuvânt al AGIR. 

în afară de aceste intervenţii 
pe teme diverse, membrii 
Consiliului (cei prezenţi, evident) au 
analizat problema ridicată de 
reprezentanţii filialelor Maramureş 
şi Cluj - care, ca şi alte filiale mari, 
vor putea să convoace, în locul 
Adunării Generale, Conferinţe la 

DICŢIONAR DE PROPRIETATE 
nvDUSTRIALĂ 

Hotărâri privind mărcile 
Decizii luate în legătură cu cele mai importante etape de examinare 

a unor cereri de înregistrare a mărcilor: admiterea sau nu a publicării mărcii 
şi admiterea sau respingerea cererii de înregistrare a mărcii. 

în ceea ce priveşte decizia de înregistrare a mărcii, trebuie menponat 
că, dacă în tennen de 3 luni de la publicarea mărcii respctive în BOPf, 
Secpunea mărci, nu se înregistrează contestaţii, se emite decizia de 
înregistrare a mărcii. 

HotArârea de respingere a cererii de brevet 
Decizie a Comisiei de examinare de respingere motivată a acordării 

titlului de protecp.e, luată în baza unui raport de examinare, în termen de 
18 luni de la data la care s-a solicitat examinarea cererii şi s-au achitat 
taxele legale. Aceeaşi decizie se poate lua şi în cazul abandonului, neplăţii 
taxelor de înregistrare, publicare sau examinare. 

Hotărârea de revocare 
Decizie a Comisiei de reexaminare privind hotărârile de acordare 

luate de Comisiile de invenţii din cadrul OSlM, prin care se dispune 
reanalizarea temeiului în care s-a luat hotărârea respectivă, eliminându-se 
eventualele interpretări neconfonne cu legislaţia aplicabilă. Prin decizia 
Comisiei de reexaminare, cauza se trimite în serviciul de specialitate al 
OSIM sau se respinge cererea de revocare. Cererea de revocare, în tot sau 
în parte, a hotărârii de acordare a brevetului de invenţie se face în termen 
de 6 luni de la publicarea menp.unii de acordare a brevetului respectiv. 

Independenta brevetelor 
Principiu al Convenţiei de la Paris conform căruia brevetele 

solicitate în tennenul de prioritate în state diferite ale Uniunii de la Paris, 
pentru aceeaşi inven\ie, vor fi independente din punct de vedere al 
condiţiilor de nulitate şi decădere, precum şi al duratei legale de valabilitate. 

Independenta mărcilor 
Principiu al Convenţiei de la Paris conform căruia, într-un sistem 

declarativ de acordare a protecţiei, dreptul la marca născut din prioritatea 
de folosire este independent de depozitul unei cereri de înregistrare pentru 
aceeaşi marcă. 

lndicatii de provenientA 
Denumiri geografice care desemnează locul de provenienţă certă 

al unui produs sau al unui serviciu. 

Indice de clasificare 
Simbol complex, alcătuit din grupuri de litere ale alfabetului latin 

şi cifre arabe, care reprezintă esenţa tehnică, la nivel de ansamblu sau de 
detaliu, a solutiilor tehnice din toate domeniile cuprinse într-un sistem de 
clasificare a invenţiilor. 

Inovaţie 

Realizarea tehnică efectivă care prezintă noutăti la nivel local, mai 
larg sau mai restrâns, este utilă şi produce, prin aplicare, efecte tehnice şi 
economice pozitive în raport cu alte realizări similare cunoscute. 

Înregistrarea unei cereri (pentru obţinerea protecţiei 
proprietlţii industriale printr-un titlu consacrat) 

Depunerea, direct sau indirect, la Oficiul de proprietate industrială, 
naţional sau regional, a documentap.ei minime pentru solicitarea eliberării 
unui titlu de proprietate. 

Inventator 
Persoana care a creat invenţia 

Imunitatea mijloacelor de transport 
Principiu al Convenţiei de la Paris confonn căruia folosirea la bordul 

mijloacelor de transport, terestre, navale sau aeriene, ale statelor membre 
ale Uniunii de la Paris a mijloacelor tehnice care fac obiectul unui brevet 
de invenţie, când aceste mijloace pătrund temporar şi accidental pe teritoriul 
altor state membre ale Uniunii, nu constituie o încălcare a drepturilor ex
clusive ale titularului de brevet respectiv. 

care să participe delegaţi, cu o 
nonnă de reprezentare de I la 5 -
şi cea a numirii noilor membri ai 
Biroului, fiind acceptate 
propunerile făcute. 

Pc tot parcursul discuţiilor, 
dnii Mihai Mihăilă (preşedinte) şi 
Ioan O.Suceveanu (prim 
vicepreşedinte al AGIR) au adus 
clarificările necesare. 

în partea a doua a acestei 
reuniuni, dl.prof.dr.ing:Mircea 
Petrescu, Preşedintele Comisiei 
Nationale de Informatică şi 

vicepreşedinte al AGIR, a 
prezentat o deosebit de interesantă 
expunere intitulată "Societatea 
infonnatică" - de fapt, o trecere 
în revistă a celor mai importante 
realităţi şi tendinţe ce alcătuiesc şi 
caracterizează vastul şi uneori 

Constantin Ion 

sufocant de dinamicul domeniu al 
tehnologiilor informaţiei. 

Prezentarea s-a bucurat din partea 
auditoriului de un interes deosebit 
(o dovadă fiind şi discuţiile ce au 
urmat), fapt cc ne-a detenninat să îi 
solicităm d-lui profesor Petrescu 
materialul scris pe care s-a bazat 
expunerea domniei sale. Sperăm, 
deci, ca într-un viitor nu prea 
îndepărtat să vă putem prezenta cât 
mai mult din conţinutul acestei 
expuneri. 

Trăgând, cum se spune, linie, 
putem aprecia că acest nou moment 
important în viata asociapei noastre 
a fost cât se poate de util, el punând 
în evidentă atât realizările 

incontestabile ale ultimei jumătăţi de 
an, cât şi perspectivele ce pot şi 
trebuie să fie concretizate şi 

îmbogăţite. 
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INGINERIE CLINICĂ 

11 Economia informatică" îşi instaurează regulile, 
treptat, in ţările cele mai bogate şi mai avansate tehnologic. 
Dar şi aici lucrurile se desfaşoarA oarecum diferit, în functie 
de situaţia creata de o îndelungata evoluţie economici. 

În acest numllr, vA prezentăm un "portret" al 
Europei occidentale • o zonA de un interes special pentru 
România, din perspectiva unei integrări cAtre care tindem. 

Conferinţa Europeană despre 
învăţământul po$t-universitar în Fizica 

Radiaţiilor Utilizate în Medicină 
(Budapesta, noiembrie 1994) EUROPA OCCIDENTALĂ: 

sfârşitul monopolurilor 
Conferinfa Europeană despre fnvăfământul post-universitar 

in Fizica Radiafiilor Utilizate în Medicină a fostfinanfată de Comisia 
Comunităfilor Europene (CEC), în cadrul activitdfii de cooperare 
în domeniul ştiinfei şi tehnologiei cu fările din centrul şi estul Europei 
şi a fost organizată de Departamentul de Inginerie Medicală şi Fizică 
• King's Co/lege School of Medicine and Dentistry din Londra. 

Spre deosebire de SUA şi 

Japonia, în Europa occidentală 

telecomunicatiile se află sub dominaţia 
unor monopoluri de stat. Cu alte cuvinte. 
domeniul este controlal, structurat şi 

"dirijat" prin intermediul unor companii 
"cu capital de stat" (cum le-am zice noi), 
de a căror "politică" (care merge mână 
în mână cu politica propriu-zisă) trebuie 
sa ţină seama companiile private care au 
contact cu zona respectiva. 

Sistemul are avantajele şi 

dezavantajele sale. Se pare însă ca, în 
perspectiva saltului la "economia 

infonnatică" , primează dezavantajele, 
care constau în primul rând în blocarea 
disipării rapide, la ·toate nivelele, a 
aparaturii şi serviciilor ce-i creează 
infrastructura. Intervenţia centralizată 
excesivă nu face altceva decât să amâne 
manifestarea deschisă şi directă a unor 
tendinţe deja sesizabile. Un exemplu: 
cercetările firmei Olivetti au pus la punct 
tehnologia pentru reţele informatice 
inteligente. Cu ajutorul unui dispozitiv 
care emite semnale de infraroşu, 

utilizatorul se poate muta de la un com
puter la altul, acestea fiind "puse la 
curent" dinainte despre fişierul la care 
se lucrează, chiar când e vorba de distanţe 
relativ mari între ele. Sistemul e realizat 
şi testat, dar el nu poate pătrunde pe scara 
largă întrucât firma producătoare nu are 
permisiunea să pună la punct o re,ea de 
vastă cuprindere. Presiunea decurgând de 
aici, combinată cu mişcările din SUA şi 
Japonia, i-au determinat pe mai-marii 
Europei să decidă eliberarea pieţei 
telecomunicatiilor de corsetul etatist, 
împingând însa această destructurare 
până în anul 1998. 

În context, trebuie amintit faptul 
că Europa de vest se pretează din ce în 
ce mai mult unei abordări "globale'' 
datorită avansării proiectelor ce 
preconizează strângerea rândurilor până 
la (aproape) contopirea în cadrul 
"Europei unite'', altfel spus "Uniunea 
Europeană" . Confonn Tratatu.lui de la 
Maastricht, în 1998 va fi desăvârşită 
Uniunea Economică şi Monetară. Deci, 
problema "economiei informatice" se 
cuvine corelată cu "integrarea 
europeană" - proces a cărui componentă 
economică tinde să devină esenţială. 

Evident, ridicarea monopolului 
asupra telecomunica\1ilor nu trebuie 
privită ca o bruscă şi totală renunţare la 
pârghiile de interven\1e ale statului. Nici 
n-ar fi un lucru prea înţelept. Roadele 
unui control ponderat se văd deja: în ceea 
ce priveşte comunicaţiile fără frr, Europa 
conduce în topul mondial. Şi aceasta în 
primul rând datorită unui standard unitar 
pentru reţelele de telefoane celulare, ceea 
ce permite călătorului să treacă din ţară 
în ţară fără teama că aparatul său nu va 
mai funcliona. Standardul GSM a fost 
adoptat de 17 \ăJi din Europa, 16 în Asia, 
15 în Orientul Mijlociu - conturându-se 

un fel de zonă de hegemonie europeană 
în faţa căreia companiile americane sunt 
nevoite să se încline. Astfel, companii 
cum ar fi Apple Computer îşi adaptează 
producţia în domeniul telecomunica~ei 
rara fir în primul rând dupa standardul 
european. 

Perspectiva îndepărtării 

monopolurilor de stat a pus pe jar 
companiile europene. Nu-i puţin lucru ca, 
începând din 1998, să aibă posibilitatea 
de a-şi crea propriife reţele, nemaifiind 
nevoie, ca până acum, să închirieze la preţ 
piperat şi în anumite condiţii restrictive 
liniile telefonice şi reţele l e de la 
companiile de stat care deţineau 

exclusivitatea. Dar evenimentul fericit 
trebuie întâmpinat într-o poziţie 

favorabilă, cu ceva experienţă şi cu 
aparatura competitiva. Una din 
modalitătile de antrenament este 
colaborarea cu firme cu experien\ă în 
domeniu, în special dintre cele 
americane. Gigantul francez Alcatel 
Alsthom, de pildă, a lansat un proiect pi
lot în colaborare cu Pacific Bell, care se 
referă la imprimarea filmelor pe sistem 
digital. Destinatarul este Hollywoodul, 
care va economisi astfel frumuşica sumă 
de 300 de milioane de dolari pe an. 
Bertelsmann, Kirsch Group şi Deutsche 
Bundespost Telekom au pus pe roate 
Media Service, un joint-venture care a 
înghipt 116 milioane dolari şi care oferă 
programe digitale şi servicii telefonice în 
Germania. 

De fapt, modalită\ile prin care se 
pregătesc marile companii să întâmpine 
ridicarea monopolului de stat vorbesc 
despre o dezintegrare a acestuia înainte 
de anul de gratie 1998. 30 de firme 
europene ce produc aparatură 

infonnatică, în frunte cu Rank Xerox, au 
ales British Telecom şi un consor\iu 
condus de AT & T pentru a construi re\ele 
care vor dubla şi concura companiile 
telefonice locale, oferind servicii mai 
variate şi mai sofisticate. Mulţi consideră 
că această iniţiativă, alături de altele 
similare, indică srarşitul erei monopolului 
telecomunicatiilor în Uniunea 
Europeană. 

Utilizarea re\elelor pe bază de fi. 
bre optice creşte la rându-i. Compania 
Generală a Apelor din Franta îşi 
instalează într-o suburbie a Parisului o 
re1ea loca l ă pentru multimedia, 
concurând structurile "monopoliste" 
deja existente. Marea companie di_n 
domeniul energetic Veba, din Germania, 
şi-a creat deja un departament pentru 
telecomunicatii şi tratează cu Digital 
Equipment Corp. unjoint-venture care să 
ofere servicii multimedia. 

Şi marile companii de stat, care 
au acum pâinea şi cuţitul la îndemână, se 
pregătesc pentru vremurile de restrişte 
(pentru ele). France Telecom a contactat 
Sony, Motorola, Fujitsu şi AT & Tpentru 
a iniţia un fel de Silicon Valley 
europeană, producătoare de software 
pentru reţele Hinteligente" . Deutsche 
Bundespost Telekom a pus la punct o 
colaborare cu Intel pentru a vinde servicii 
multimedia, inclusiv pentru 
videoconferinţe, ţn Germania. 

Credincioasa stilului său, Marea 
Britanie face oarecum opinie separată. 
Aici, monopolul de stat a fost ridicat încă 
din 1984. Ca urmare, dezvoltarea 
retelelor informatice a luat un avânt întru 
totul comparabil cu cel din SUA. British 
Telecommu.nications PLC şi o serie de 
companii importante din domeniul 
transmisiei prin cablu plănuiesc o 
investiţie de 37 miliarde de dolari în 
următorii cinci ani în reţele care să 

transmită infonnaţii video, audio şi baze 
de date către oamenii de afaceri sau case 
particulare. Există legi care permit 
aceleiaşi firmei să ofere servicii 
telefonice şi prin cablu prin aceeaşi retea. 
în SUA, aşa ceva este încă interzis. Ca 
unnare, se poate spune că Marea Britanie 
îndeplineşte condiţiile pentru a fi un fel 
de "laborator'' al "economiei 
infonnatice. 

Una din temerile politicienilor se 
leagă de puseul de şomaj care însoţeşte 
destructurarea sistemului de monopol. 
Într-adevăr, Europa occidentală are 
actualmente o rata a şomajului de 12% -
mult mai mare decât SUA sau Japonia. 
Totuşi, s-au făcut calcule destul de 
optimiste: concedierile inevitabile de la 
marile companii vor fi însotîte de apariţia 
de slujbe chiar mai numeroase la firme 
axate pe informatică . Asta ar fi socoteala 
de acasă, fireşte. Cu cea din târg lucrurile 
sunt mai complicate. Dar, oricum, nu mai 
e de ales. Europa trebuie să ţină pasul cu 
cele ce se întâmplă în lume. 

Specialiştii spun că, în ciuda 
avansului acumulat, mai e nevoie de vreo 
5 ani pentru ca SUA să-şi pună la punct 
piaţa pentru multimedia. Europa mizează 
pe acest interval pentru a recupera 
handicapul. Şi are destule şanse s-o facă. 

Daniela Iordănescu 
( după "Business Week 

lnternational)" 

DelegaJii participanJi la conferinJă. specialişti din domeniile 
radiologiei, radioterapiei, medicinei nucleare, securităJii nucleare 
şi imagisticii medicale, au fost nominalizaJi de 36 de societdJi 
profesionale şi universită/i din 24 de Jări europene. Trebuie 
menJionată prezenJa AgenJiei Europene a OrganizaJiilor pentru 
Fizica Medicală (EFOMP) şi a FederaJiei lnternafionale pentru 
Inginerie Medica lă şi Biologică (IFMBE) . 

Obiectivele conferinfei au fost: 
- impulsionarea cooperdrii în domeniul Fizicii Medicale; 
- stabilirea situaJiei existente şi a necesităJilor cu privire la 

pregdtirea teoretică şi practicd; 
-propuneri de fmbunătăJirea învăJământului post-universitar 

şi identificarea iniJiativelor; 
- studierea posibilittiJilor de realizare fn Jările est-europene 

a unui sistem autorizat de instruire şi a unei reJele de profesionişti 
in domeniul Fizicii şi Ingineriei Medicale . 

ln cadrul Conferin/ei s-a constatat că în fările in curs de 
dezvoltare creşte rapid necesarul de echipamente medicale care 
utilizează radiaJii ionizante şi surse radioactive, dar necesităJile nu 
sunt corect evaluate, iar echipamentele nu sunt exploatate eficient. 
ln aceste Jări, resursele financiare şi umane sunt insuficiente, existl1 
deficienJe in legislafia pentru proteC{ia radiologică şi se acordd o 
atenJie redusă controlului de califate şi menJinerii În funcJiune a 
echipamentelor existente. Ca urmare a acestei situaJii, multe din 
echipamentele achiziJionate nufuncJioneazd corect sau sunt scoase 
din funcJiune după o perioadă scurtă de timp. Se impune, în 
consecinJă, stabilirea unei politici adecvate de instruire în Ingineria 
şi Fizica Medica Id, prin care să fie depăşite aceste probleme. 

ing.Miron Antoneanu 

Proiec ul de asistenţă PBARE 

''RESTRUCTURAREA 
SISTEMULUI ŞTIINŢĂ ŞI 

A A 

TEHNOLOGIE IN ROMANIA" 

.J 

La Ministerul Cercetării şi Tehnologiei a avut loc 
recent cea de a treia întâlnire a Comitetului de Conducere 
a Proiectului de Asistenţă PHARE intitulat 
"Restructurarea sistemului ştiinţă şi tehnologie în 
România". 

a evita clişeele ce pot fi generate prin aplicarea automată 
a unor scheme, fără a ţine cont de condiţiile reale. 

Comitetul a analizat progresul realizat în 
implementarea celor 14 module componen te ale 
proiectului, dintre care cele mai importante sunt: 
auditarea unităţilor de cercetare din chimie, construcţii 
de maşini şi industria uşoară, realizarea unui manual de 
auditare adecvat condiţiilor specifice din România, 
perfecţionarea procedurilor de evaluare a proiectelor de 
cercetare în condiţiile finanţării pe baze competitive (o 
regulă obligatorie de alocare a fondurilor publice în ţările 
vest-europene), edificarea reţelei nationale de 
calculatoare pentru cercetare şi învăţământ, al cărei 

obiectiv final este asigurarea accesului fiecărui cercetător 
la toate bazele de date de interes din ţară şi străinătate, 

modernizarea reţelei de infonnare-documentare, crearea 
unei reţele privind posibilităţile de finantare internă şi 
externă în condiţiile economiei de pia\ă, sprijinirea 
legăturilor cercetării cu industria prin crearea de oficii 
de legături de tip EUREKA, specializări în domeniile 
politicii ştiinţei, indicatorilor şi statisticii pentru acest 
domeniu, informării şi documentării. 

Proiectul se află în faza finală, urmând a fi 
terminat în linii mari în următoarele 2-3 luni. 

S-a apreciat, în mod deosebit, participarea 
specialiştilor români la realizarea proiectului, sprijinul 
competent acordat de instituţiile româneşti din sistem, 
buna colaborare cu experţii străini şi efort1trile acestora 
de a înţelege, în scurt timp, particularităţile şi problemele 
cu care se confruntă cercetarea românească, dorinţa de 

Pe lângă realizările concrete, directe, materializate 
prin analize, echipamentele, asistenţă şi consultanţă, o 
contribuţie importantă, deşi greu de cuantificat, a fost 
aceea legată de schimbarea mentalităţilor privind locul, 
rolul şi responsabilităţile cercetării, printr-o mai bună 
informare cu privire la realităţile din alte ţări, prin 
cunoaşterea mecanismelor, legislatiei şi schemelor de 
realizare a obiectivelor de politica ştiinţei specifice pentru 
fiecare (ara. 

S-a exprimat speranta că, odată finalizate 
concluziile auditării, se vor putea găsi toate resursele 
necesare şi se vor putea mobiliza eforturile tuturor 
forurilor de decizie pentru a se putea realiza acele 
recomandări care au fost însuşite de unităţile de 
cercetare interesate. 
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Puţine şantiere de construcţii din 
lume sunt atât de impresionante din punct 
de vedere tehnic cum este TRANS-TO
KYO BAY (TIB) HIGHWAY. Proiectul, 
început în urmă cu peste 30 de anj, a 
devenit acum o realitate, oarecum 
similară cu "Eurotunel"-ul ce face 
legătura între Fran,a şi Anglia, costul 
estimat fiind comparabil (14,4 miliarde 
dolari). Lucrarea este atât de vastă, încât 
o listă de contractanţi şi subcontractanţi 
este aproape de prisos, practic toate 
firmele importante având o contributie 

oarecare. Având o lungime de circa 15 
km, legătura constă din două tuneluri 
paralele, fiecare cu câte două benzi de 
circulaţie, care vor unj partea numită 
Kawasaki a oraşului Tokyo cu cea 
denumită Kisarazu, din zona golfului. Pe 
cea mai mare pane a traseului, marea are 
o adâncime de circa 20 m. Pentru a o 
traversa, se folosesc 8 dintre cele mai 
mari scuturi de forat din lume. Cu un 
diametru de 14,14 m, ele sunt de peste 
două ori mai mari decât cel utilizate la 
Canalul Mânecii. 

Geologia din zonă a creat o 
problemă majoră pentru ingineri: terenul 
este foarte moale şi necesită utilaje 
speciale. Firmele Mitsubishi şi Kawasaki 
au proiectat nişte foreze care execută 
toate operaţille automat, sub comanda 

EL" 
unui singur om. 

Pentru uşurarea lucrării s-au 
amenajat două insule artificiale. Dinspre 
fiecare insulă pornesc câte două foreze 
care se vor întâlni cu celelalte perechi de 
foreze ce pleacă dinspre maluri. Prima 
insulă este formată din plasarea pe fundul 
mării a unei ''cămăşi" circulare din otel 
cu diametrul exterior de 200 m şi 

ctiamettul interior de I 00 m. La 114 m 
sub nivelul mării s-a construit în jurul 
acesteia un perete din beton care 
constituie de fapt o structură de rezistenţă 
a tunelului. În interiorul cămăşii s-a săpat 
până la 69 m sub nivelul mării pentru a 
'iC crea o cameră unde se vor introduce 
,;cuturile de forat. Practic, această insulă 
reprezintă o gaură uscată în mijlocul 

Cealaltă insulă, cea dinspre 
Kisarazu, a fost mai uşor de construit, 
deoarece acolo marea este mai puţin 
.,dâncă. Ea constă dintr-un dreptunghi de 
I 00 m x 650 m cu 48 coloane de beton, 
tiecare cu un diametru de 22m. Coloanele 
au fost formate dintr-un cheson din tablă 
umplut cu beton. Apa din interior a fost 
pompată afara şi terenul a fost îmbunătăµt 
pentru a permite construcţiei să facă 
legătura cu un pod la ieşirea din tunel. 

Viteza de înaintare a forezelor va 
fi de 150 m pe lună. Tunelul este căptuşit 
cu segmenţi din beton, fiind necesari circa 
135.000 de asemenea segmen{i. 

în cazul unui cutremur puternic, 
inginerii au găsit o solu\ie foarte 
ingenioasă: o legătură flexibila între tunel 
şi structurile fixe. 

Proiectul va fi gata în martie 1997. 
Distanţa dintre cele doua m1ţluri ale 
oraşului va fi scurtată de la 110 km la 30 
km, şi se anticipează că durata călătoriei 
se va reduce cu•75%. 

ing.Mircea Scarlat 

Conferinţa 
Internaţională de 

Inginerie Managerială şi 
Tehnologică 

Timişoara, 25-26 mai 
1995 

în organizarea Catedrei de Tehnologia Construcµilor de Maşini a 
Facultăţii de Mecanică din cadrul Universităµi Tehnice din Timişoara, în 
perioada 25-26 mai a.c. va avea loc, la Timişoara, cea de a 7-a Conferinţă 
Intema\ională de Inginerie Managerială şi Tehnologică - TEHNO '95. 
Manifestarea va marca, în acest an, cea de a 75-a aniversare a Şcolii 
Politehnice din Timişoara şi va fi completată cu expoziţia EXPO TEHNO
MAN '95. 

Tematica acestei conferin\e cuprinde următoarele domenii: Aşchierea 
şi scule aşchietoare, CAD-CAE-CAM-CAP, CAQ-CIM, Deformare la rece 
şi la cald, Dispozitive de lucru, Dispozitive de control şi de prelucrare, 
Dispozitive de manipulare automată, Inginerie concurentă, Matematici 
computa\ionale, Matematică managerială şi economică, Management, 
Mecatronică, Maşini-unelte, M.U. agregate şi linii de trasfer automat, 
Productică şi productronică, Plasturgie, Roboţi industriali, Tehnologii
clasice, flexibile, neconvenţionale, mecatronice, robotizate. 

Informa\ii şi înscrieri: Prof.dr.ing.Ştefan Rosinger, Facultatea de 
Mecanică/Catedra TCM, B<I.Mihai Viteazul nr.I, RO-1900, Timişoara. Tel.: 
056-191809; fax: 117910. 

Prin amabilitatea dlui ing.Lucian Dragomir, redacţia noastră dispune 
şi de un formular de înscriere. Cei interesaţi sunt rugaţi să se decidă cât 
mai repede, termenele de înaintare a lucrărilor şi de înscriere fiind aproape 
delimită! 

NOUTĂŢI TEHNICE 
ŞI ŞTIINŢIFICE 

Cea mai mare reţea europeană 
Cea mai mare retea 

europeană de date, "MetropQlitan 
Arca Network" (MAN), va lega 
oraşele italiene Florenţa, Pisa şi 
Siena. Este vorba de o "autostradă" 
care permite un flux de date de 140 
milioane biti pe secundă. Cea care 
o va realiza este societatea Telecom, 
în colaborare cu Consiliul Naţional 
de Cerce= (CNR) din Italia. La 
începutul lunii noiembrie s-a semnat 
la Florenta o convenţie între 
regiunea Toscana şi firma Telecom 
pentru ultima verigă a reţelei, cea 
care conectează oraşul Siena. 

Reteaua, considerată o realizare 
deosebita în acest domeniu, permite 
circulaţia de date şi imagini în sectoare 
ca telemedicina, restaurarea şi mediul 
ambiant - pe lângă faptul că pune la 
dispozipe resurse de calcul cu viteză 
mare pentru abonaţii conectaµ la ea. 

Noua reţea de date va corela 
universităJile din Toscana cu 
întreprinderile, prin intermediul 
consot1iilor CESVIT din Floren\a, 
"Siena Cercetări" şi "Pisa Cercetari" . 
Re\eaua va permite şi accesul la 
fondurilercomunitare din sectorul 
telematicii. 

oe oate 
Investiţia CNR pentru 

realizarea relelei dintre Florenia şi Pisa 
s-a cifrat până în prezent la 1 O miliarde 
de lire, în timp ce regiunea a alocat 
1200 de milioane, ceea ce reprezinta 
valoarea contribuţiei pentru reţea, şi 
aceeaşi sumă pentru a participa la cele 
trei consorţii. Suma totală angajata de 
Telecom în Toscana este de 50 
miliarde de lire numai pentru fibrele 
optice. 

Material fără "joc termic" 
Se ştie că orice obiect se dilată pe măsură ce 

temperatura sa creşte. Dar este, oare, aceasta o regulă 
întotdeauna valabilă? Un om de ştiinţă de la Universitatea 
Statului Oregon, Arthur W.Sleight, sustine că nu. El a 
realizat un material compus din zirconiu, vanadiu şi 

fosfor care, atunci când temperaura creşte, se contractă. 
Omul de ştiin\ă american consideră că acest fenomen se 
datorează faptului că atomii de fosfor şi cei de vanadiu 
sunt lega~ prin intermediul unui atom de oxigen; căldura 
provoacă o anumită vibraţie a acestuia din urmă, ceea ce 
determină apropierea celorlalţi atomi. 

Această descoperire ar putea avea implicaţii 
importante în diferite industrii, printre care cea de 
semiconductori şi cea optică. Şi iată cum: căldura, se ştie, 
produce deformări ale unor componente foarte sensibile, 
cum sunt circuitele imprimate şi lentilele de LASER. 
Amestecând granule din noul material cu materiale 
plastice obişnuite, Sleight crede că poate compensa 
dilatarea termică, obţinând piese care îşi menţin forma 
şi dimensiunile absolut constante până la 1500° F. Atât 
doar că găSirea metodei optime de amestecare a 
materialelor poate dura încă doi sau trei ani. 

("Business Week") 

Doua inovaţii care vor schimba 
proiectarea navală 

Dintre inovaţiile care au în 
vedere noile materiale, experţii 
prezentaţi în emisiunea "Prcocupari 
Mondiale", realizată de BBC, citează 
modelul de iaht "Concept 2000" , 
care economiseşte combustibil şi 

realizează o viteză superioara., chiar 
şi cu motoare mai mici, datorită 
faptului ca foloseşte materiale 
construite din fibre carbonice. 
Aceste materiale, preluate după cele 
mai noi cataloage destinate 
aeronauticii şi cosmonauticii, fiind 
foarte uşoare, dar prezentând o 
rezistenta egala cu a oţelului, vor 

determina reproiectarea navelor, 
indiferent de mărimea lor, în următorii 
nouă ani, afirmă proiectantul britanic. 

Sub aspectuldesignµlui, ftrma 
suedeză VOLVO propune în 
contrapartidă modelul multivalent 
sport "B-28" , care arată ca o mică 
navetă spaţială şi despre care 
proiectantul său afirmă că "atinge 
viteza de 80 mile (140 km) pe oră, cu 
o economie excep\ionala de 
combustibil". Secretul constă în 
proiectarea carcasei, care permite 
aerului să lubrifieze părţile de sub apă, 
astfel ca puterea să fie disipată în apă. 

Prin construcJia aripilor, adaugate 
corpului şalupei, este folosit efectul de 
sol (ground effect), observat la 
aterizarea avioanelor în momentul 
atingerii solului, cu scopul de a asigura 
stabilitatea şalupei. 

Nevoia de viteză sporită pentru 
şalupele de patrulare sau de salvare şi 
posibilitatea de a evita uşor zonele 
unde marea este agitată, în care nu 
poate naviga din cauza vitezei prea 
mari, sunt printre aspectele care-l 
îndreptăţesc pe proiectant să spere în 
realizarea modelului său. 

Matei Constantin 

Po~urile ~surate ... curentează[ 
Pentru a c.\iagnostica efectul tensiunilor în 

construcţiile metalice, omul de ştiinţă american Campbell 
Laird a proiectat un sistem de alarmă preventivă constând 
într-o simplă baterie electrică. 

metalic, spre exemplu, joacă rolul de anod, iar o piesă de 
platină aflată în solutia electrolitică este catodul. Un chip 
înregistrează toate variaţiile de curent şi ajută la detectarea 
unor fisuri de dimensiuni nu mai mari decât a zecea pane 
din grosimea firului de păr. Când metalul începe să obosească sau să se 

corodeze, apar nişte fisuri microscopice. Acestea scot din 
structură atomi metalici, produdnd un curent nu mai mare 
de câteva milionimj de amper. Laird măsoară acest 
minuscul curent cu ajutorul unui fluid conductor. Un pod 

Firma Tensiodyne Scientific Corp. din Los Ange
les a cumpărat licenţa şi speră să lanseze un prototip în prima 
jumătate a anului 1995. 

("Business Week") 

O autostrai)ă i)e fibre optice 
Cel mai lung sistem de 

cabluri submarine cu fibre optice din · 
lume a fost inaugurat la 18 
octombrie 1994. Legând Singapore 
de Djakarta şi Marsilia, trecând prin 
Djibuti şi Alexandria, cu ramificaţii 
către India, Emiratele Arabe, Turcia, 
Italia şi Algeria. această nouă reţea 
măsoară peste 18.000 km. A costat 
aproximativ 4 miliarde de franci, 
costul fiind suportat de 
administraţiile ce se ocupă de 
sectorul telecomunicaţii din 60 de 
\ări. Se numeşte SEA-ME-WE-2 
(South-East Asia - Middle West
Westem Europe 2)şi leagă direct 13 
tari de-a lungul a trei continente; a 
fost consttuit după SEA-ME-WE-1, 

~ • V 1ncon1oara Terra 
un caJ,lh submarin coaxial clasic, 
inaugurat în 1986 şi care va rămâne 
în funcţiune. 

Cu ajutorul acestui nou 
cablu, "or~ul global" planetar face 
un enonn salt înainte. SEA-ME-WE-
1 poate transmite 7.500 de apeluri 
telefonice simultane. Graţie fibrei 
optice, acest nou sistem va transmite 
60.000 de apeluri simultane, cu o 
calitate pe care Mei un câmp mag
netic nu o va putea parazita. Această 
nouă anera va permite mai ales 
transmiterea de imagini animate, 
videoconferinţe şi date infonnatice 

cu un debit înalt. Se racordează, la 
fiecare dintre ext:rcmităti, cu reţele din 
fibre optice existente deja între 
America de Nord şi Japonia, pe de o 
parte, şi între Japonia şi Singapore, pe 
de altă parte. "O autostradă cu fibre 
optice încinge brâul Terrei" , a 
declarat un responsabil al "France 
Telecom", care a participat la 
operatiune. 

("Le Monde") 
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În perioada 16-27 ianuarie 
1995 a avut loc la Bucureşti o 
importantă manifestare economică 
şi tehnico-ştiinţifică: "FORUM-ul 
ECONOMIC FRANCO
ROMÂN", organizat de Institurul 
Francez - Serviciul Cultural şi 

ştiin1ific şi Biroul de expansiune 
economică de pe lângă Ambasada 
Fran tei la Bucureşti. Beneficiind de 
partic iparea dlui Bernard Boyer, 
Ambasadorul Franţei în ţara noastră, 
a dlui Mişu Negriţoiu, Consilier 
Prezidenţial, Preşedinte al Fundaţiei 
Internaţionale de Management 
(FIMAN), a unui important grup de 
societăţi şi instituţii franceze 
prestigioase, acest Forum a 
constituit un bun prilej pentru 
realizarea unor contacte nemijlocite 
între societăţile comerciale şi alte 
instituţii economice, financiare şi 

comerciale româneşti şi franceze. 
Această reuniune de lucru 

s-a adresat în primul rând 
specialiştilor români, managerilor 
unor societăţi comerciale cu capital 
de stat şi privat şi ai unor firme mixte 
româno~franceze ce activează deja 
în România, precum şi unor 
responsabili şi experţi din 
administraţie, din instituţii de 
cercetare şi proiectare, de 
consultanJă şi inginerie tehnologică, 

bancare şi financiare, din învăţământ 
şi din alte sectoare de activitate. 

Organizatorii Forumului au 
asigurat condiţii excelente de 
desfăşurare a lucrărilor (la Institutul 
Francez şi la World Trade Center), 
o mediatizare activă în presa scrisă 
şi audio-vizuală, precum şi 

numeroase proieqii de filme şi 

înregistrări video cu con{inut tehnic, 
economic, comercial şi cultural. 

Practic, fiecare zi a acestei 
manifestări a fost consacrată câte 
unei teme distincte; iată care au fost 
aceste teme (sau secţiuni): 

I. Co ns ulta n tă pen tru 
întreprinderi - condusă de firma de 
consultanţă BROSSARD şi 

Cabinetul CODIFOR, adresată 
îndeosebi întreprinderilor mici şi 

mijlocii, în care s-au pus în discuţie 
prob leme privind implementarea 
politic ilor de calitate, dezvoltarea 
regional ă, activităţile de parteneriat, 
finanţările europene şi armonizarea 
lor cu necesităţi l e româneşti de 
restructurare. 

11 . Sisteme de asigurare a 
cali tă lii - coordonată de Grupul 
RENAULT, cu participarea ADOQ 
(Asociaţia de dezvoltare pentru 
organizarea calităţii în întreprinderi 
de construcţii), a firmei "La 
PHOCEENNE/VILMAR (cu 
reprezentanţă în ţara n oastră), în 
care un loc ce ntral l-a ocupat 
conceptul de "CALITATE 
TOTALĂ" . S-a retinul îndeosebi 
experienţa firmei constructoare de 
automobile RENAULT, unde 
întreaga activitate de producţie este 
subordonată "calilă!ii totale" - con
cepi ce operează la toate nivelurile 
de organizare şi conducere, de la 
cercetare, proiectare, producţie şi 

până la serviciile post-vânzare - şi 

are ca obiective economia, 
fiabilitatea, robusteţea, confortul şi 

securitatea maximă a autoturismelor 
şi mijloacelor de transport din 
programele de fabricaţie. Campion 
mondial "en titre" la Formula 1, 
Grupul Ren aul I a promovat inovaţii 
tehnologice şi noi soluţii construc
tive pe toate circuitele de Grand
Prix, aplicând apoi pe scară largă, 
la produsele de serie, îmbunătăţiri 
ce au condus la creşterea calităţii şi 
performanţelor tehnice ale 
produselor sale. 

III. " Ges tiun ea între
pr ind erilor în .p eri o ada de 
tranzit ie" - susţinută de Şcoala de 
Afaceri din Paris, Centrul de 
cercetare şi studii pentru şefi de 
înt reprinderi (CRC) - Paris, 
Institutu l Franco-Român de 
Administrare a Înt reprinderilor 
(IROFAI) şi FIMAN. 

IV. "Dialog ul socia l şi 

protecţia socială" - coordonată de 
Camera de Comerţ şi Industrie 

ÎN NUMĂRUL URMĂTOR: 
• Revoluţia informatică - III 
• Program de activităţi AGIR 
• Anchetă în "cazul motoarelor 
ICPE" 

Franco-Română. 

V. "Tehnici financiare" - în 
cadrul căreia Societe Generale a 
prezentat tehnici şi metode 
financiar-bancare în procesul de 
dezvoltare a întreprinderii prin 
intermediul partenerilor 
internaţional i, de tip industrial., 
comercial sau de capital. 

Vl. "Tehnologii de vârr• 
în coordonarea unor societăţi şi 

companii franceze importante: 
ALCATEL (telecomunicaţii), GAZ 
DE FRANCE - (transportul şi 

distributia gazelor), Freyssinet -
CGF (conslructia de poduri cu 
hobane), BULL (tehnologii şi 

echipamente informatice), AIR 
FRANCE, etc. 

VII. Secţiu nea "DIALOG" 
• organizată de Camera de Gomerţ 
şi Industrie Franco-Română şi 
Camera de Comerţ şi Industrie din 
Paris, care a favorizat discuţii se-
1 ecti ve între responsabilii 
societăţilor comerciale şi inslitu\iilor 
româneşti şi franceze. În cadrul 
acestei secţiuni s-au prezentat 
puncte de vedere şi oferte de 
cooperare industrială şi tehnico
economică din partea Camerelor de 
Comerţ şi Industrie din Cluj, Gala\i, 
Bucureşti, Craiova, Braşov ele, fiind 
semnalate, totodată, unele rezerve 
manifestate de firme, companii şi 

societăţi din Franţa de a se implica 
în acţiuni de parteneriat cu unităţi 
economice sau industriale de profil 
din ţara noastră, motivându-se prin 
blocajul financiar, birocraţie şi 

unele carenţe în actualul sistem de 
reglementări legislative. 

În cele zece zile de lucrări, 
numerosul auditoriu a putut veni în 
contact cu idei interesante, cifre şi 
indicatori de eficientă, cazuri reale 
şi fenomene tehnice sau economice 
cu care întreprinderile de profil din 
Franţa s-au confruntat de-a lungul 
existenţei lor în economia de piată 
occidentală. Experienţa acestora, 
transmisă fără rezerve, a reuşit să 
ofere soluţii posibile pentru agenţii 
economici din România, 
contribuind la "alfabetizarea" 
economică a numeroşilor manageri 
şi şefi de departament ce se 
confruntă aproape zilnic cu 
dificu l tăţile perioadei de tranziţie. 
Un lucru este cert: în perspectiva 
integ rării României în structurile 
euro-atlantice (proces deja 
declanşai), orice experinţă pozitivă 
venită din exterior şi adaptată la 
specificul economiei româneşti 
poate reprezenta un pas înainte. 

ing.Ion Rozanide 
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'lln mare pas spre 
• w integrarea europeana 

a1{pmâniei 
(Urmare din pag . 1) 

Din punctul de vedere al inginerilor, probabil că aspectele 
concrete cele mai dure cu care va trebui să ne confruntăm Jin de 
productivitate şi de calitatea produselor. Oricum, cine a lucrat 
într-o întreprindere ştie, de exemplu, ce eforruri trebuie făcute pentru 
a creşte productivitatea fie şi cu numai câteva procente , sau pentru 
o creştere de calitate care să permită accesul pe pieJe mai puJin 
pretentioase. Or, acum nu mai avem de-a face, în materie de 
productivitate, cu procente, ci cu "de atâtea ori"; cât despre calitate, 
acolo ne aşteaptă un asemenea hăJiş de norme şi condiJii, iar 
tehnologiile prin care se realizeazd acestea ne sunt uneori atât de 
străine, î'ncât numai încrederea totală în inteligenJa acestui popor 
ne poate face să nu ne pierdem optimismul şi încrederea în reuşită! 

Toate aceste eforturi şi dific11ltăJile ce ne aşteaptă a11, desigur, 
taz sens şi un rost pe care e bine să nu le scăpăm din vedere , pentru 
cd doar ele ne vor oferi necesara motivaJie. Şi ne gândim, desigur, 
la Jelui final - acela al accederii României la statlllld de membru cu 
drepturi depline al Uniunii Europene. Însă şi până atunci vom 
beneficia de anumite avantaje: crearea unui cadru pentru un dialog 
politic intens şi eficient cu partenerii occidentali, libera circulaJie a 
mărfurilor, serviciilor, capitalului şiforJei de muncd, crearea cadrului 
pentru dezvoltarea cooperării economice, financiare, culturale şi 
sociale, diverse forme de asistenJe etc. Ca urmare a aplicării acestor 
principii, în mod normal vom beneficia de stimularea producJiei şi a 
schimburilor comerciale externe, de o anumită asistenJă financiară 
şi de creşterea investiJiilor străine. de stabili:area preJurilor şi a 
inf/aJiei. Toale acestea, însd, repetăm (şi o repetă CoJi emisarii 
europeni care ni se adreseaz/1), cu condiJia asumării responsabilităJii 
pentru deplişirea , prin efort propriu, a dificultăJilor. lar fn acest efort 
inginerii au un rol determinant . ei având în mână cel puJin un ele
ment determinant: producJia. 

Ce şi cum va fi, vom vedea . Un fapt rămâne: ni s-a acordat 
credit pentru integrarea într-o structură complexă, dinamică, în plin 
progres, din care suntem predestinaJi. prin poziJie şi vocaJie, s11/acem 
parte: Uniunea Europeană. 

Este o şansă pe care nu avem voie să o pierdem. 

VANZAREA 
PRIN 

P°fTA 
VINDEŢI pe baza comenzilor ferme 
primite, folosind serviciile de 
mesagerie şi mandate poştale, 
respectiv COLETUL POSTAL cu 
VALOARE DECLARATA şi RAMBURS. 

FIDELIZAŢI-VĂ CLIENTII .. 
• informîndu-i constant asupra 
noutăti lor pe care le aveti pentru e i 
prin 'SERVICIILE DE MARKETING 
DIRECT si PACHETE MICI (cu 
eşant ioane de mărfuri) 
• cunoscându-le preferintele, prin 
SERVICIILE DE MARKETING D1RECT 
• economisindu-le , pe cât posib il, 
timpul cheltuit pentru cumpărarea 
produselor sau serviciilor dv-stră , grin 
COLETE cu VALOARE DECLARATĂ si 
RAMBURS ' 

7S22 'i BUOURESTI, STR. F-ca DE GM 13RITIJRI NR. 28 

TB..EFON 62350$0, FA)( (40,) 3121-578, R~\A. 

S.C."Flo ...... deTl-.S.A.• -
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